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N/ NAKLJUČJE, DA POSTAJA BITKA ZA HRANO 
VSE BOLJ POMEMBNA NE LE V SVETU, KJER 
MILIJONI LJUDI UMIRAJO ZARADI POMANJKA
NJA, MARVEČ TUDI PRI NAS, DOMA. V 
SLOVEN UL SMO SE OBVEZALI, DA BOMO V 
SREDNJEROČNEM- OBDOBJU (DO LETA 1985) ŽE  
85 ODSTOTKOV VSEH POTREB PO HRANI 
POKRI VALI Z  LASTNO PROIZVODNJO.

TO JE VSEKAKOR ODGOVORNA NALOGA, K I JO 
BO MOŽNO URESNIČITI LE, ČE SE BOMO 
OBNAŠAL/ KOT DOBRI GOSPODARJI. ŽAL ŠE 
NAPREJ TRATIMO NAJBOLJŠO ZEMLJO ZA 
POZI DAVANJE. STATISTIČNI PODATKI NAS 
OPOZARJAJO, DA KLJUB VSEM OPOZORILOM 
NEMALOKRAT NERAZSODNO POSEGAMO V 
KMETIJSKI PROSTOR.
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NEVZDRŽNO JE TUDI. DA ZADNJI ČAS ZA
KOLJEMO POLOVICO ZDRA VIH TELE T, K I BI JIH  
VSAK DOBER GOSPODAR MORAL NAMENITI ZA 
NADALJNJO REJO. POSLEDICE OBČUTIMO V 
POMANJKANJU MESA IN  ŠE MARSIKAJ NAM NE 
USPEVA TAKO, KOT SMO S/ ZAPISALI V 
PROGRAME. O TEM PIŠEMO NA DANAŠNJI 
KMETIJSKI STRANI.

„Savinjski občan" izdaja Občinska konferenca Socialistične zveze

■

Ureja urednički odbor: Jan Jože (glavni urednik), Trstenjak Lojze 
(odgovorni urednik). Golob Elza, Ježovnik Franc, Debelak Ivo, 
Rojnik Vlado, Vidmar Marjan, Praprotnik Marta, Čulk Vika, Urbanci 
Barbka, Kučar Lojze, Speglič Franc, Kotnik Anton.
Naslov uredništva: Žjalec -  telefon 710-671 .
Grafična priprava: ČZP Dolenjski list, Novo mesto.
Tisk: Tiskarna Ljudska pravica, Ljubljana.
Naklada: 11.000 izvodov
Po sklepu republiškega sekretariata za informacije št 4 2 1 -1 /7 2  je  
časnikSavinjski občan" oproščen prometnega davka.

Te dni se je zaključila 
široka javna razprava o enem 
najpomembnejših planskih do
kumentov o razvoju občine v 
letih 1981-85. V tej razpravi so 
enak delež prispevali delegati 
vseh treh zborov, saj so z nizom 
pripomb, dopolnitev in predlo
gov sprememb dokazali zavze
tost, odgovornost in pomemb
nost temeljev našega bodočega 
razvoja.

Delegati zbora združene
ga dela so svoje pripombe 
osredotočili zlasti na na
črtovane kriterije in pogoje 
gospodarjenja v novi petlet
ki, medtem ko so predstav
niki zbora krajevnih skup
nosti kazali največ zanima
nja za razvoj infrastruktur
nega gospodarstva in krajev
ne samouprave v krajevnih 
skupnostih. Temelje plana 
sta na skupni seji obravna
vala tudi komite občinske 
konference ZK in predsed
stvo občinskega sindikalne
ga sveta, kjer so ravno tako 
temeljito ocenili vrednost 
in realnost načrtovanega 
razvoja na vseh področjih, 
zlasti pa so se zavzeli za 
ugodnejšo delitev dohodka 
v prid večji reproduktivni 
sposobnosti gospodarstva v 
občini.

Izvršni svet pa je organi
ziral tudi posvete z najod
govornejšimi v vseh samo
upravnih interesnih skup
nostih, organizacijah zdru
ženega dela in sicer po 
posameznih skupinah, kjer 
so konkretno opredelili raz
voj vseh OZD v naši občini 
in skupno ugotovili smelo, 
vendar realno začrtano pot 
razvoja gospodarstva obči
ne, tako na področju rasti 
družbenega proizvoda in še 
posebej izvozno—uvoznih 
prizadevanjih, kot tudi čim 
realnejšega investiranja.

Tako sedaj čaka posebno 
komisijo pri Izvršnem sve
tu, ki pripravlja predlog 
tega dokumenta, težko de
lo. Uskladiti bo potrebno 
želje in tudi potrebe razvoja 
družbenih dejavnosti, kra
jevnih skupnosti in infra
strukture (ceste, vodovodi, 
kanalizacije, PTT itd.) ter 
realne možnosti gospodar
stva, ki mu mora ostati več 
za razširjeno reprodukcijo 
kot doslej. Zavedamo se, da 
to ne bo lahko. Prav gotovo 
pa je, da bomo tako kot 
vedno, tudi tokrat uskladili 
naše želje z možnostmi, 
tako, da bo predlog do
govora trdna, realna in 
nespremenjena obveza 
dolžnosti in nalog vseh 
podpisnikov dogovora, zla
sti pa seveda nosilcev naše
ga razvoja.

J. CEROVŠEK

Narasla Bolska pri Gomilskem odnaša drevesa

Vodna ujma nam ni 
prizanesla

Nedavno močno deževje je 
povzročilo, da so Savinja, Bol
ska in drugi potoki v Savinjski 
dolini prestopili nasipe. Narasle 
vode so poplavile nekatere 
odseke cest in začasno zapde 
promet, v nekaterih krajih so
sednjih občin pa je voda vdrla v 
stanovanjske hiše in poplavila 
industrijske objekte.

V naši občini so narasle vode 
preplavile cesto Arja vas •*- 
Velenje na področju Pirešice,

kjer je stala na cesti pol metra 
visoka voda. Poplavljena je bila 
tudi živinorejska farma Podlog. 
V Letušu je  narasla Savinja 
pretrgala vodovodno cev, ki 
napaja z vodo Letuš, Preserje in 
Rečico.

V Šmartnem ob Paki je voda 
poplavila več stanovanjskih hiš. 
Vodna ujma je pokazala zobe 
tudi prebivalcem Gomilskega, 
kjer je narasla Bolska povzroči
la razdejanje. Poškodovala je

del že reguliranih nasipov ter 
izpodjedla celo velika drevesa in 
jih odnašala.

Vodno ujmo so najprej začu
tili v zgornji Savinjski dolini. 
Tako je voda zalila tovarno 
malih gospodinjskih aparatov 
Gorenje v Nazarjah, Glin, 
Elkroj, delavski dom in druge 
zgradbe. Sreča v nesreči je, da 
so vode hitro odtekle. Škoda še 
ni ocenjena, a je velika.

T. T. L. T.

Na nedavni seji je Izvršni 
svet SO Žalec obravnaval 
poročilo občinskega inšpek
torata v zvezi s preskrbo z 
živili in ostalimi proizvodi v 
naši občini.

Med drugim so ugotavljali 
še vedno slabo preskrbo s 
svežim mesom. Menili so, da 
je boljšo založenost in ureje
no preskrbo z mesom priča
kovati šele po uskladitvi 
odkupnih in maloprodajnih

cen ter ustreznih kompenza
cij.

Glede preskrbe s kruhom 
so opozorili, da je posebnih 
vrst kruha sicer v prodaji 
dovolj, primanjkuje pa neka
terih osnovnih vrst kruha. V 
tej smeri naj bi podvzeli 
ukrepe, da bi peki v bodoče 
pekli tudi zadostne količine 
tega kruha.

Premoga še vedno pri
manjkuje, pa tudi v trgovi

nah s tehničnim blagom ni 
dovolj določenih materialov, 
zlasti gradbenih, pa tudi 
orodij.

Trgovini so naročili, 
naj v bodoče stori vse za 
boljšo založenost in to še 
posebej s tistim blagom, ki 
ga občani najbolj potrebuje
jo-

Kar zadeva kurilno olje, 
ni čutiti pomanjkanja.

Izgradnja mlekarske
industrije 
naša obveza

Čeprav so pripravljalna 
dela v zvezi z izgradnjo 
mlekarske industrije v Rušah 
pri Alji vasi že v teku, pa 
kljub temu obstajajo določe
ni problemi, ki ovirajo njeno 
nadaljno izgradnjo. Znano 
je, da je bila glede na pomen 
ta investicija regijsko priori
tetno opredeljena, da je bila 
zajeta v samoupravnem spo
razumu o temeljih plana 
razvoja Hmezada za obdobje 
1976—80, v resoluciji o 
družbenoekonomskem raz
voju SR Slovenije in občine 
Žalec za leto 1979 in 
prenesena v leto 1980 kot 
nerealizirana naložba.

Ugotovimo lahko, da šo

I ; pripravljeni vsi načrti, pri
dobljeno zemljišče, izdano 
lokacijsko dovoljenje, zatika 
pa se pri finančnem pokritju 
investicije, predvsem okoli 
zagotovitve lastne udeležbe 
in združevanja sredstev ter 
ustreznih sredstev pri Ljub
ljanski banki.

Za področje občin celjske 
regije je bil sprejet dogovor, 
da se lastna udeležba pokrije 
iz ' sredstev Zavarovalrie 
skupnosti Triglav, vendar 
kljub temu obstajajo še 
določene razlike, odprto pa 
ostaja tudi vprašanje zagoto-

I vitve lastnih sredstev za 
sovlagatelje iz občin izven 
celjske regije. Medtem, ko je 
dobršen delež sovlagatelj 
zbran od gospodarstva žal
ske občine, so doslej zagoto
vile svoje deleže skoraj v 
celoti tudi občine celjske 
regije, z občino Sevnica,

zasavskimi občinami in ob
činami koroške regije pa so 
stvari še vedno odprte.

Takšen odnos v zvezi s 
finančnim pokritjem regij
sko izredno pomembne inve
sticije je posebno v tem 
času, ko ugotavljamo izred
no velike probleme v zvezi s 
preskrbo prebivalstva z živi
li, zelo neodgovoren. Seveda 
pa ne gre le za vprašanje 
preskrbe, gre tudi za proiz
vodnjo mleka, ki sicer zad
nja Teta narašča, nastopa pa 
vprašanje predelave.

Vprašanje izgradnje mle
karske industrije pa nastopa 
še izraziteje v teh dneh, ko 
je obstoječa mlekarna v 
Celju začasno prenehala de
lati, zaradi poplave inje büo 
potrebno mlečno proizvod
njo usmeriti v drage regije. 
Prav poplava obstoječe stare 
mlekarne v Celju ponovno 
potrjuje pravilnost izbire no
ve lokacije, saj je znano, da 
sedanja leži na zemljišču, ki 
je poplavno, kar onemogoča 
podkletitev objekta.

Glede na to, da gre za 
investicijo, ki je opredeljena 
v republiški resoluciji, priča
kujemo, da bo v zvezi z 
izgradnjo tega objekta od
igral večjo vlogo tudi Izvršni 
svet SR Slovenije. Vsekakor 
je potrebno zagotoviti vse, 
da se bo izgradnja mlekarske 
industrije z vso intenzivnost
jo  nadaljevala, saj je to v 
interesu občanov -  potroš
nikov in proizvajalcev mle
ka.

Mleko je vir zdravja



Pred letnimi
konferencami
SZ D L

Letne programske konfe
rence, ki si jih je Socialistična 
zveza zastavila v svojem pro
gramu aktivnosti, se bodo 
zvrstile v krajevnih organizaci
jah SZDL še v tem mesecu in pa 
v prvi polovici novembra, ob
činska letna programska kon
ferenca pa bo v prvi polovici 
decembra.

Konference bodo usmerjene 
v konkretne akcije, ki so bile 
opravljene in nasploh naj bo cilj 
tega srečanja konkretna akcijs
ka usmeritev. Vsaka konferenca 
bo ocenila skupno dogovorjene 
naloge: kako je uresničila spre
jete in dogovorjene naloge na 
področju ekonomske stabili
zacije, kaj je bilo storjenega za 
poglabljanje delegatskega sis
tema, kakšna je bila aktivnost 
organizacij SZDL v zvezi s pri
pravami za uvedbo usmerjenega 
izobraževanja, v kolikšni meri 
so organizacije vključile v svoje 
naloge delovne ljudi in občane 
skozi javne demokratične, sek- 
cijske oblike dela itd.

Za te naloge smo se v SZDL 
dogovorili na začetku leta in 
sedaj je pravi čas, da ocenimo 
rezultate opravljenega dela. 
Ugotavljamo, da naloge nisò bi
le v celoti opravljene, kar je 
ugotovilo tudi predsedstvo RK 
SZDL na svoji seji v septembru. 
Kar zadeva gospodarsko situa
cijo se marsikje zadovoljujejo 
zgolj z informiranjem ter našte
vanjem težav. Menijo, da so s 
tem že opravili svojo dolžnost. 
Problemom preskrbe prebival
stva ponekod niso namenili po
zornosti, kljub temu, da so se 
ljudje o tem želeli pogovarjati.

Na programskih konferencah 
bo potrebno odgovoriti, kaj je 
posapiezna organizacija prispe
vala k širjenju družbene vloge 
SZDL in kolikšne so bile njene 
oblike delovanja. Skratka, na 
letnih konferencah bodo orga
nizacije SZDL, upoštevajoč 
sprejete družbene naloge, kri
tično ocenile svojo lastno aktiv
nost in si zastavile delo za 
naprej. Oceniti pa bo treba 
učinkovitost vseh izvoljenih 
organov in njihovih članov ter 
se po potrebi odločiti za kad
rovske spremembe.

JANEZ FEDRAN

O dlikovanci
v K IL  
Liboje

Na nedavni osrednji proslavi 
165-letnice Keramične industri

je Liboje so odlikovali več za
služnih delavcev in delavk. 
Skupno so podelili 24 državnih 
odlikovanj.

Z redom zaslug za narod s 
srebrno zvezdo je bil odlikovan 
Anton Jurak. Red dela s srebr
nim vencem so prejeli: Jože 
Avsec, Anica Baloh, Jožica Ča- 
dej, Jerica Čretnik, Milan Go
renjak, Rudolf Grum, Jernej 
Koštomaj, Anica Lednik, Rozi
na Nedeljko, Jožefa Perc, Mar

jan Podlesnik, Ivan Rojc, Jože 
Rus, Jožica Šuler, Dimitrij Uri- 
šek, Konrad Verlič, Vinko Vo
dovnik in Anica Zemljak.

Z medaljo zaslug za narod so 
bile odlikovane Magdalena Kot
nik, Marija Oblak in Marinka 
Rojc, z medaljo dela pa Pavla 
Brumen in Fraine Zupanc.

Za 30-letno vestno službo
vanje v KIL Liboje so prijeli, 
priznanje in nagrado: Pavla Je
len, Silva Horvat, Angela Tkavc, 
Marija Pintar, Marija Brglez, 
Olga Štafančič in Marija Jogič. 
Čestitamo!

Mladi na konferenci

Podeljena visoka državna 
odlikovanja

popoldne, 
oktobra 1980, smo se zbrali 
predstavniki občinskih družbe
nopolitičnih organizacij, skup
ščine občine, izvršnega sveta in 
delovne organizacije ŽUPA iz 
Kruševca na skromni sloves
nosti v hotelu Golding — Rubin 
v Žalcu z namenom, da pri
sostvujemo podelitvi visokih 
državnih odlikovanj našim odli
kovancem.

Predsednik 0 0  ZZB NOV 
Žalec Rudi Cilenšek je podelil 
odlikovanja predsedstva SFRJ 
Vladu Gorišku, predsedniku ob
činske skupščine, Ivanu Robi
ču, predsedniku občinske kon
ference SZDL, in Jožetu Cerov 
šku, članu izvršnega sveta skup
ščine občine Žalec. Naši odli
kovanci so prejeli naslednja 
državna odlikovanja: Vlado Go
rišek in Ivan Robič sta prejela 
red bratstva in enotnosti s sre
brnim vencem, Jože Cerovšek 
pa red zaslug za narod s srebrno 
zvezdo. Ob podelitvi odlikovanj 
je tovariš Cilenšek poudaril so
delovanje med pobratenima ob
činama Kruševac in Žalec, spo
minjal se je najtežjih dni med 
NOB, spominjal se je časov, ko

je bratska Srbija sprejela naše 
ljudi kot svoje. Sodelovanje se 
je poglabljalo, v zadnjih letih so 
delavci ŽUPE iz KruSevca izka
zali svojo privrženost h krepitvi 
bratstva in enotnosti z odločit
vijo o izgradnji hotela Golding 
— Rubin v Žalcu

Na osnovi sodelovanja med 
pobratenima občinama in kon
kretnih rezultatov, doseženih 
na področju gospodarstva, je 
delovna organizacija ŽUPA me
seca oktobra leta 1979 posredo
vala komisiji za odlikovanje in 
priznanja pri skupščini občine 
Žalec predlog za podelitev odli
kovanja tovarišu Vladu Goriš
ku, Ivanu Robiču in Jožetu 
Cerovšku.

Komisija za odlikovanja in 
priznanja občinske skupščine je 
ugotovila, da je predlog utemel
jen z ozirom na vloženo delo 
posameznikov tako ob izgradnji 
hotela, kot pri poglabljanju 
bratstva in enotnosti na več 
področjih družbenega življenja.

Tovariš Vlado Gorišek je dol
goletni družbenopolitični dela
vec, poleg profesionalnega 
opravljanja posameznih funkci

je, od predsednika občinskega 
sindikalnega sveta, sekretarja 
komiteja občinske konference 
ZKS Žalec, podpredsednika 
skupščine občine, predsednika 
skupščine občine, ki jo oprav
lja, neprofesionalno, deluje še 
kot predsednik več organov ob
činske skupščine in občinskih 
družbenopolitičnih organizacij. 
Več let je aktivno deloval v več 
republiških organih in družbe
nopolitičnih organizacijah.

Tovariš Ivan Robič je po 
osvoboditvi opravljal več druž
benopolitičnih funkcij, največ v 
ZK in SZDL. Aktiven je bU tudi 
v društvih in organizacijah, 
predvsem v turističnem društvu 
Žalec, RK Žalec ter 0 0  ZB 
NOV Žalec. Od leta 1965 dalje 
je bil odbornik zbora delovnih 
skupnosti občinske skupščine 
Žalec, predsednik več komisij 
in iniciativnih odborov za usta
novitev posameznih samouprav
nih interesnih skupnosti. Ves 
čas si je prizadeval za realizacijo1 
listine o pobratenju med obči
nama Kruševac in Žalec ter za 
hitrejši družbenoekonomski 
razvoj v smislu sodelovanja med 
občinama.

Rudi Cilenšek podeljuje odlikovanja

Tovariš Jože Cerovšek je za
čel z aktivnim družbenopoli
tičnim delom pred leti. Bil je 
predsednik več komisij pri ob
činskih družbenopolitičnih 
organizacijah, od 1974. leta dal
je je vodil odbor za izgradnjo 
novega mestnega jedra v Žalcu, 
aktivno ves čas sodeluje tudi 
kot predsednik Partizana in 
predsednik več komisij pri ob
činski telesnokulturni skupnos
ti.

Tovariš Cerovšek si je pred 
vsem v zadnjem obdobju pri
zadeval za razvoj gospodarskega 
sodélovanja s pobrateno občino 
Kruševac (delovno organizacijo 
ŽUPA), precej truda je vložil 
pri koordiniranju dela med izva
jalci projekta in investitoiji- Ves 
čas izgradnje hotlea v Žalcu je 
bilo prisotnih precej problemov 
finančne in tehnične narave.

Našim odlikovancem se je na 
svečani podelitvi odlikovanj za
hvalil za sodelovanje pri uresni
čevanje dogovorjenih nalog Ži- 
vojin Rakič, generalni direktor 
ŽUPA Kruševac, je prenesel če
stitke delovnih ljudi ŽUPE, iz
razil je zadovoljstvo, da je bila 
iniciativa za podelitev odliko
vanj sprejeta, prepričan je, da 
bo sodelovanje dobro tudi v 
bodoče.

Našim odlikovancem iskrene 
čestitke!

VERA OREŠNIK

Lojze Briški 
v Ferralitu

Pred kratkim se je mudil v 
Žalcu član predsedstva CK ZKS 
Lojze Briški, kije obiskal delov
no organizacijo Ferralit TOZD 
livarne. Na razširjeni seji 
osnovne organizacije ZK so ga 
seznanili s problematiko, ki je 
nastala s podražitvijo osnovnega 
reprodukcijskega materiala in s 
težavami v zvezi s tem. Glede 
na to, da e je proizvodnja pove
čala za 133 odstotkov pri 99 
procentni zaposlenosti so 
ustvarili le 92 % planiranega do
hodka. Tovariš Lojze Briški je 
pozdravil iniciativo zavzetega 
vključevanja komunistov v raz
prave o rentabilnosti proizvod
nje ob sedanjih stabilizacijskih 
prizadevanjih.

I. JURHAR

Mladi
na
volilni
konferenci

Pred dnevi je bila v veliki 
dvorani Hmeljarskega doma v 
Žalcu volilna programska kon
ferenca Občinske konference 
ZSMS Žalec. Udeležba mladih 
je bila zadovoljiva, konference 
pa so se udeležili tudi predstav
niki družbenopolitičnega živ 
ljenja občine Žalec.

V uvodnem poročilu o delu 
konference in njenih organov v 
prvem mandatu X. kongresu 
ZSMS je predsednik Oto Žagar 
poudaril, da je bilo delo sicer 
obsežno, vendar pa se v akcije 
še vedno vključuje premalo 
mladih. Posebno v nekaterih 
krajevnih organizacijah je akti
ven le odbor in peščica mladin
cev, medtem, ko ostali ne kaže
jo dovolj zanimanja zä delo. V 
žalski občini je namreč kar 
8000 mladincev in z aktivnim 
delom vseh bi lahko veliko pri
spevali k idejni in akcijski 
usmeijenosti organizacije iri' 
krajevne skupnosti.

V razpravi so mladi spregovo
rili o skrbi in delp pionirskih 
organizacij, o društvenem delw 
o oživljanju tradicij NOV, pa 
tudi o aktivnosti mladih komu
nistov na področju telesne kul
ture, o prostovoljnih akcijah 
mladih, o njihovi vlogi v SZDL 
itd. Novi predsednik je Rado 
Kores iz Garanta, Polzela, ki bo 
to svojo funkcijo opravljal ne 
profesionalno, za sekretarja pa 
so izvolili dosedanjega pred
sednika Ota Žagarja, ki bo pro
fesionalno opravljal svojo funk
cijo. Predsedstvo šteje 17 čla
nov, nadzorni odbor pa tri, 
odbor za statutarna vprašanja in 
pritožbe pa pet članov.

T.T.

Idejno
politično
usposabljanje
kom unistov

Sprejet program idejnopoliti
čnega usposabljanja v ZK v 
občini se uspešno uresničuje. 
Hiter družbeni razvoj, predvsem 
pa obvladovanje aktualnih druž
beno ekonomskih in političnih 
razmer v občini in širši družbe
ni skupnosti zahteva nenehno 
usposabljanje za večjo idejno in 
akcijsko učinkovitost komunis
tov. Doslej sta bila izvedena že 
dva seminarja za novosprejete 
člane ZK, pravkar pa poteka 
Občinska politična šola. Iz raz
govorov s slušatelji ugotavlja
mo, da je vsebina izobraževal
nih oblik aktualna in primerna 
za večjo usposobljenost komu
nistov pri aktivnem vključevan
ju v družbeno-politično delo 
To dejstvo potijuje prizadevan
je, da morajo osnovne organiza
cije ZK nenehno skrbeti za 
usposabljanje svojih članov. Ko
misija za idejnopolitično uspo
sabljanje komunistov ima v na
črtu še dva seminarja za kandi
date in dva za novosprejete 
člane ZK.

Za osnovne organizacije ZK v 
krajevnih skupnostih pa pri
pravljamo poseben program, v 
katerega bodo vključeni vsi ko
munisti, živeči v krajevni skup
nosti.

JANEZ KROFLIČ



— Občanova kmetijska stran — Občanova kmetijska stran — Občanova kmetijska stran — Občanova kmetijska stran -  Občanova kmetijska stran -

P rid ela ti več hrane za dom ače 
potrebe in izvoz

Nedavna razprava na skupni seji 
Občinske konference SZDL in Ob
činske konference ZKS Žalec o 
neposrednih nalogah pri razvoju 
agroživilstva v naslednjem obdobju 
do leta 1985 je vnovič opozorila, da 
ob sicer vidnih uspehih v kmetijstvu 
nismo izkoristili vseh možnosti za 
večjo proizvodnjo hrane.

Razpravljalci so ob nekaterih 
kritičnih ugotovitvah izrekli veliko 
dobrih predlogov, kako hkrati ob 
sistemski ureditvi cen od osnovnih 
surovin do izdelkov izkoristiti večje 
možnosti za večjo in stabilnejšo 
tržno proizvodnjo na področju 
agroživilstva. Nesporno je, da ima 
kmetijstvo oziroma agroživilstvo v 
naslednjih letih tudi večje možnosti 
izvoza.

Tega ne bo možno doseči, če ne 
bomo uspeli uskladiti cen, in če ne 
bomo hkrati zagotovili potrebnih 
sredstev za vse tiste investicije, od 
katerih si obetamo večjo blagovno 
proizvodnjo in višje ovrednotenje 
kmetijskih proizvodov.

Iz prispevka Ernesta Ermenca, 
mag. agronomije, povzemamo neka
tere ugotovitve in napovedi, kaj 
pričakujemo na področju kmetijske 
proizvodnje oziroma agroživilstva v 
naši občini do leta 1985

K O L IK O  ZEM LJE  
IM A M O  IN  KAJ 
P R ID E LA M O

V občini Žalec imamo 34.919 ha 
površin, od tega 14.177 ha obdelo
valne zemlje. Družbeni sektor razpo
laga s 5.873 ha površinami, od 
katerih je nekaj manj kot 2000 ha 
obdelovalih. Z nakupom zemlje, 
vključevanjem obrambnih komplek
sov pa tudi z agromelioracijami naj 
bi pridobili do leta 1985 v družbe
nem sektorju 12,9% obdelovalne 
zemlje.

Hmelj, ki bo tudi v naslednjem 
obdobju kmetovalcem pomenil po
leg živinoreje osrednji vir dohodka, 
bo družbeni sektor razširil od 
sedanjih 800 ha na 1080 ha rodnih 
nasadov s predvidenim povprečnim 
pridelkom 17 mtc po ha. Pridelali 
naj bi 1800 ton suhega hmelja. 
Pomeni, da se bo ha donos dvignil 
za dva mtc ha, kar bo možno doseči 
z novimi naložbami, boljšo tehnolo
gijo in uvajanjem novih, rodnejših 
sort hmelja.

Kmetje kooperanti načrtujejo 
razširitev hmelja od sedanjih 697 ha 
na 760 ha rodnih nasadov, kar bi 
pomenilo povečanje za 20 odstot

kov. Letno bi pridelali 1700 ton 
suhega hmelja.

VEČ  M LEK A  
IN  M L E Č N IH  
P R O IZV O D O V

V novem srednjeročnem obdobju 
si obetamo nadaljnje povečanje 
proizvodnje mleka, pa tudi mlečnih 
proizvodov in mesa. Družbeni sek
tor povečuje število krav molznic za 
10% (od 1050 na 1250 krav). S 
tem, da bi dvignili molznost krave 
od sedanjih 5.143 1 na 6000 1, se bo 
povzpela letna proizvodnja na 7,5 
milijona litrov mleka. Načrtujejo 
razširitev farme Zalog, boljšo organi
zacijo dela ter ob boljših kadrovskih 
rešitvah večjo prirejo mleka. Z 
dograditvijo vzrejališča Žovnek bo 
možno zagotoviti potrebe po dobri 
plemenski živini, na novo bodo 
organizirali prirejo mesne govedi in 
pitancev. Z novo farmo prašičev z 
letno prerejo 30.000 pitancev (100 
kg težki prašiči) bo možno izdatno 
izboljšati ponudbo sveže svinine.

Računajo na večjo prirejo piščan
cev v Žepini oziroma bi v letu 1985 
pripravili za trg 2000 do 2500 ton 
perutninskega mesa. Zgraditi name
ravajo klavnico za perutnino ter 
organizirati matično čredo kur z 
valilnico.

KOOPERACIJSKA
P R O IZVO D N JA

V KZ Savinjska dolina je vključe
nih 1340 kmetij, ki posedujejo 
5.737 ha obdelovalnih zemljišč. 
Občasno se pojavlja s tržnimi viški 
1577 kmetij. Z občinskim odlokortr 
je v občini zaščitenih 897 kmetij, 
preusmerjenih in specializiranih je 
514 kmetij s 3.196 ha obdelovalne 
zemlje, kar pomeni, da odpade na 
eno kmetijo 6 ha zemlje, ki je 
sposobna za obdelovanje. Pomeni, 
da v občini 382 kmetij še vedno ni 
zajetih v kooperacijo, vendar tudi ti 
kmetje občasno sodelujejo z zadru
go.

Tu je še 442 pol kmetov s 1.435 
ha zemlje, vendar ne ustvarjajo 
presežkov za trg. Lahko bi zapisali, 
da je Zakon o združevanju kmetov 
tudi v naši občini že pognal 
korenine, vendar bo držalo, da so na 
tem področju še velike možnosti 
nadaljnjega povezovanja in organizi
rane tržne proizvodnje.

Kmetje 14.671 glav goveje živine, 
od tega je 5300 krav. Kmetje letno 
namolzejo 15,4 milijone 1 mleka, 
prodajo pa ga 6,7 milijonov litrov.

KAJ VELEVA
LETOŠNJA JESENSKA MODA 
IN KAKŠNE 
SO NJENE KREACIJE?

DOBER PREGLED, 
MODNE PONUDBE 
OBLAČIL IN OBUTVE 
ZA JESENSKE DNI 
VAM OMOGOČA 
S SVOJO LEPO IZBIRO 
KONFEKCIJE IN OBUTVE 
VELEBLAGOVNICA

[Ej nam a
Žalec

M

ODLOČITEV ZA NAKUP 
NE BO TEŽKA,
ČE BOSTE OBISKALInama
v Žalcu

Poprečna mlečnost krave znaša 
2.895 1 kar je bore malo v primerjavi 
z družbenim sektorjom.

V naslednjih letih naj bi se 
mlečnost povečala na 3.472 1 mleka 
po kravi, kar bo omogočilo večji 
odkup, ki bi znašal 9,3 milijone 
litrov.

Kar za 37 odstotkov večji odkup 
mleka bo možno doseči tudi z 
boljšo organizacijo odvzema (odku
pa) mleka v obrobnih krajih naše 
občine. Prireja mesa se bo tT teh 
letih povečala od sedanjih 1413 ton 
na 1780 ton, prireja perutnine pa od 
sedanjih 2132 ton na 3.106 ton. 
Osvežitev za potrošnike bo 1000 
ton puranjega mesa, ki jo po 
vrednosti enakovreden teletini

ZGOLJ SM OTRNE  
N A LO ŽB E

Od leta 1971 do 1975 so v naši 
občini znašale naložbe v kmetijske 
objekte in opremo 31 milijonov 
dinarjev. V naslednjem obdobju smo 
zgradili 152 hlevov z 226 stojišči 
(poprečje hleva 15 stojišč), 485 
hlevov smo adaptirali s 1761 stoji
šči. Poleg tega je bilo zgrajenih 72 
jam za gnojevko, 17 gnojišč ter 129 
koritastih in 331 stolpnih silosov.

Da bi uresničili naloge na področ
ju rastlinske in živinorejske proiz
vodnje, bo treba v kooperaciji 
zagotoviti v naslednjih letih s600 
milijonov dinarjev za investicije, 
letno torej po 120 milijonov din.

Nadaljevati bo treba z agromelior
acijami, z združevanjem zemlje in s 
komasacija S hidromelioracijskimi 
deli bi zajeli 723 ha, z agromeliora
cijami pa 1017 ha površin, med tem 
ko bi komasirali 520 ha zemljišč. Za 
vse to bi potrebovali 280 milijonov 
dinarjev. Na rob nekaj besed o 
povezovanju hribovskih (višinskih) 
kmetij. V naši občini je še kar precej 
takih kmetij, ki ne dajejo viškov ali 
pa so sploh neobdelane, ker so 
ljudje odšli v dolina Pa je tudi na 
tej zemlji možno pridobivati znatne 
viške mleka in mesa.

Nedvomno velika pridobitev so 
na novo speljane ceste, potrebni pa 
so še drugi ukrepi (pomoč), da bi 
tudi to zemljo zajeli in spremenili v 
tržno proizvodnjo. Ker hribovski 
kmet zaradi težavnega terena tržne 
viške pridela ob višjih proizvodnih 
stroških, bi mu kazalo ta njegov 
večji strošek upoštevati pri odkupu 
viškov.

In še veliko drugih, prav tako 
odgovornih nalog se bo treba loti v 
naslednjem srednjeročnem obdobju, 
da bi pridelali več in po možnosti 
cenejše hrane.

Sejmo dobro, 
pa bo žetev bogata

Smo sredi poglobljenih razprav o 
programski zasnovi novega srednje
ročnega plana razvoja agroživilstva, 
v času, ko sejemo za poznejšo žetev. 
Kot so razpravljalci na nedavni 
skupni seji občinskih konferenc 
SZDL in ZKS v Žalcu ugotavljali in 
opozarjali, stvari, kar zadeva razvoj 
kmetijstva in uresničevanje začrta
nih nalog, ne tečejo tako, kot bi 
želeli.

Nekdo med razpravljalci je ugoto
vil, da smo si skoraj enake naloge 
zastavili že v prejšnjem srednjeroč
nem obdobju, a jih nismo uresničili 
in tako jih sedaj prenašamo v nove 
planske obveznosti Pomeni, da 
nismo bili dovolj dosledni, da bi 
naloge uresničili, nedvomno pa smo 
pri tem zadevali tudi ob objektivne 
težave, skratka, gre za že znane 
naloge.

Radi bi pridelali kar največ hrane 
in poceni naj bo, hkrati pa bi jo 
želeli tudi višje ovrednotiti na trgu, 
da bi se kmetijstvo dokopalo do 
večje

v preteklem srednjeročnem 
obdobju smo večkrat pribili zahtevo 
oziroma željo, daje treba kmeta kot 
trnega proizvajalca izravnati z delav
cem v tovarni, vendar nam to ni 
uspelo v celoti

Se vedno imamo precejšnje števi
lo kmetij, ki niso zajete v organizira
no kooperacijsko proizvodnjo, pre
senečajo tudi velike razlike v mleč
nosti krav v družbenem in zasebnem 
sektorju, skratka v bitki za višje 
hektarske donose in večjo proizvod
njo mesa in mleka smo prehodili 
šele pol p o ti

Sedaj startamo v novo srednjeroč
no obdobje, v čas, ko je hrana

postala strateška surovina in ko je 
treba iz zemlje izstisniti kar največ, 
da bi zadostili potrebe po hrani 
doma in nam bi še kaj ostalo za 
izvoz.

Ne sme nam biti vseeno, da 
imamo toliko in toliko hribovskih 
kmetij neobdelanih, in da kljub zve
nečim sklepom in obljubam še na
prej tratimo najboljšo obdelovalno 
zemljo. V naši občini smo med 
prvimi na Slovenskem izdelali in 
sprejeli prostorski načrt, a kaj ko bi 
ga radi ponekod zaklenili v predal 
skratka, poskrbimo za tak dragocen 
dokument, v praksi pa se ne ravna
mo po njem.

Samo en primer: v enem naših 
zaselkov, sredi plodne ravnice, so 
kmetje razprodali najboljšo zemljo 
za gradbene parcele in pri tem po
spravili lepe denarce, Sedaj pa ugo
tavljajo, da so si spodrezali koreni
ne, ker jim primanjkuje obdelovalne 
zemlje.

To ni prav, zato naj bo srednje
ročni razvojni program soočenje z 
naštetimi in drugimi napakami sla
bostmi, ki so se nam nekako vrnile 
in pa sklep, da bomo v bodoče 
čuvali vsako ped obdelovalne zem
lje. Ne nazadnje bo treba pravilno 
uravnati cene, da bodo naši kmeto
valci pa tudi potrošniki lahko rekli 
bobu bob, in da bomo tudi na 
področju agroživilstva ustvarili po
goje za pravilno delitev dohodka, 
tako, kot smo zapisali v naših pro
gramih.

Zato še enkrat: opravimo setev 
tako, da bomo pospravili bogato 
žetev.

.  L. TRSTENJAK

Kljub izgubi 
dovolj 
močnih 
krmil

Znano je, da v Sloveniji ne 
pridelamo dovolj koruze in druge 
živinske krme. Ker se živinoreji ne 
mislimo odpovedati, saj pomeni 
kmetovalcem osrednji vir dohodka, 
smo živinsko krmo primorani kupo
vati v ostalih naših republikah.

Mešalnica v Žalcu je v podobni 
situaciji. Pravijo, da je koruzo 
možno dobiti, ne gre pa jim v račun 
izguba, ki nastaja pri močnih 
krmilih. Problem je v tem, ker je 
cena močnim krmilom dogovorjena 
(zamrznjena), surovine pa so primo
rani nabavljati po višjih cenah in 
tako so izračunali, da nastaja pri 
kilogramu močnega krmila 1,3 di
narje izgube.

Sedaj se sprašujejo, kako in kdo 
naj pokrije nastalo izgubo? Pri tem 
pa se zavedajo, da živina ne sme 
ostati brez krmil, saj bi nastala s tem 
nepopravljiva škoda. Mešalnica v 
Žalcu ima le še. trimesečno zalogo 
surovin, za naprej pa še ne vedo, 
kako bodo izplavali

Na dlani je tudi, da si bo možno 
dolgoročno zagotoviti potrebno ko
ruzo in druge surovine le s sovlaga
njem v razvoj kmetij rice proizvodnje 
pri dobaviteljih. Hmezadova mešal
nica je sicer pripravljena sodelovati, 
vendar pa ji sedanja finančna 
situacija ne dovoljuje večjih sovla
ganj.

Kar zadeva izgubo, so se težave 
pojavile po devalvaciji dinarja. Pri 
tem je zanimivo, da kupci močnih 
krmil zadnji čas vse bolj pritiskajo 
na mešalnico, saj je cena trenutno 
ugodna. Čeprav gre nabava preko 
zadruge, imajo v mešalnici resne 
pomisleke, rii vsi ti kupci, ki 
zahtevajo močna krmila, tudi pro
dajajo viške mesa na trg, ali pa gre 
največ živine v zamrzovalne skrinje. 
To ne bi bilo prav, zlasti ne v tem 
času, ko mesa na trgu primanjkuje. 
Zato bi kazalo dajati prednost pri 
nabavi močnih krmil tistim proizva
jalcem mesa in mleka, ki kooperira- 
jo z zadrugo in svoje viške tudi 
dajejo na trg. Predlog je umesten 
zlasti zato, ker pri sedanji zamrznit
vi cen močnih kmril težko govorimo 
o ekonomski ceni, sag mešrinice trpe 
izguba

Da gre za močnejšo povečanje 
potrošnje močnih krmil, kaže poda
tek, da je mešalnica v Žalcu v 
septembru letos pripravila in o p re
mila 1750 ton močnih krmil ali za 
550 ton več kot v septembru lani. 
Pa pri tem ne moremo govoriti o 
večji ponudbi živine na trgu, saj 
mesa ni v mesnicah.

V Hmezadovi mešalnici pravijo, 
da bodo storili vse za nemoteno 
preskrbo z močnimi krmili v celjski 
regiji, pa čeprav še nimajo zagotov
ljenih količin surovin za daljšo 
časovno obdobje.

L. T.

I Teliček v skrinji

Joj meni, jo j meni je 
jadikoval lep, svetlolisast te
liček nad svojo žalostno 
usodo. Namenili so ga za v 
zamrzovalno skrinjo debele
mu kupcu, k i se je  pripeljal z 
mercedesom na kmetovo

dvorišče in pred km etičem  
pomahal z napeto denarni
co.

Je pa teliček po svoji 
telečji pameti takole modro
val: „Liska me je  „povrgla” 
zato, da bi me km et privezal 
k  jaslim in da bi na paši 
odrastel v zdravo teličko. Če 
me je že treba žrtvovati za v 
želodec, bi me naj zaklali 
takrat, ko bom tehtal vsaj 
dvesto kologramov, ne pa 
sedaj, ko jih imam komaj 
osemdeset. Joj meni, jo j 
m eni. . . ”

Pa je imel teliček kljub 
svoji telečji pameti prav. 
Nevzdržno je, da zadnje čase 
pokoljemo več teličkov, kot 
bi smeli in nam tako marsi
kje hlevi ostajajo prazni. Še 
mar nam ni, da smo v 
gradnjo hlevov namenili tež

ke milijarde in da zaradi 
takšnega odnosa do prireje 
usiha ponudba mesa na trgu.

Da bi zajezili prevelika 
klanje telet, zlasti če gre za 
zdrava teleta, k i so sposobna 
za nadaljnjo rejo, smo že 
leta 1971 sprejeli zakon o 
prepovedi klanja telet, žal pa 
je za mnoge ostal prazna 
črka na papirju. Statistični 
podatki pa nas opozarjajo, 
da zadnji čas zakoljemo že 
polovico telet, k i bi jih bilo 
treba nameniti v nadaljnjo 
rejo.

V razvitem svetu poznajo 
in cenijo telečje meso, k i ga 
dobijo z zakolom od 180 do 
200 kg težkih telet. Teleta 
intenzivno pitajo z močnimi 
krmili, zato je  meso kvalitet
no. Še na misel jim  ne pride, 
da bi klali teličke s težo od

80 do 100 kg, tako, ko t 
počenjamo mi. Žal tudi 
klavnice marsikje nimajo 
razumevanja za prirejo mesa 
in zakoljejo vse teličke, k i 
jih odkupijo, pa čeprav gre 
za zdrava teleta, k i imajo 
pogoje za nadaljnje pitanje.

Nemalo je tudi potrošni
kov, k i zgolj iz gurmanskih 
nagibov koljejo teličke ter z 
njimi polnijo zamrzovalne 
skrinje, pa čeprav vedo ali bi 
morali biti poučeni, da tele
tina v zamrzovalni skrinji kaj 
hitro izgubi prvotno kako
vost in postane celo manj 
vedna kot sveže mlado gove
jo meso.

Pokol telet na tak način 
pa otežkoča tudi nemoteno 
preskrbo bolnikov s telečjim  
mesom, saj tega mesa v redni 
prodaji ni za dobiti Najhuje 
pa je to, da si s takšnim 
hlastanjem po teletini žaga
mo vejo urejene preskrbe z 
mesom. Doklej tako?

I



Izvršn i svet
za sed a l v

Na nedavni seji Izvršnega sve
ta SO Žalec v Preboldu so 
obravnavali poročilo o pro
blematiki krajevne skupnosti 
Prebold. Ugotavljali so, da je 
krajevna skupnost v minulem 
srednjeročnem obdobju opravi
la nekatere pomembne naloge. 
Izvršni svet je v zvezi z nadaljni- 
mi nalogami sprejel nekatera 
pomembna stališča in predloge. 
Glede napovedane izgradnje 
blagovnice bo poskrbel za pri
pravo dokumentacije in finan
čno kritje, tako da bo ta prio
ritetna investicija dograjena do 
konca prihodnjega leta. V se
danji situaciji pa je izgradnja 
večnamenskega doma vprašlji
va, zato se krajani nagibajo k 
novi rešitvi — adaptaciji in do
graditvi obstoječega doma Svo
bode. Izvršni svet soglaša l 
omenjeno adaptacijo, ne podpi
ra pa izgradnje novega doma 
glede na stabilizacijske naloge 
in racionalnost vlaganj družbe
nih sredstev. Glede ceste Latko- 
va vas — Prebold se bo

P reb old u
zavzemal pri Republiški skup
nosti za ceste, da opravi komi
sijski pregled ceste, ker so neka
teri odseki zaradi opuščenega 
vzdrževanja nevarni. Sicer pa bo 
vprašanje nadaljne modernizaci
je te ceste predmet posebne 
obravnave na sestanku s pred
stavniki Republiške skupnosti 
za ceste in zasavskih občin. 
Izvršni svet soglaša z regulacijo 
Bolske in predlaga Vodni skup
nosti, da preuči možnosti na
daljevanja regulacije Bolske na 
območju krajevne skupnosti 
Prebold. Glede Hotela Prebold 
je IS mnenja, da Hmezad Žalec 
ne nudi zadostne pomoči, saj bi 
nekatere zadeve, ki vplivajo na 
rentabilnost hotela lahko uspeš
no razrešili tudi v okviru 
SOZD-a.

Izvršni svet je predlagal kra
jevni skupnosti Prebold, da na
daljnje z aktivnostjo na področ
ju ljudske obrambe in samozaš
čite in poskrbi za dosledno 
izvajanje sprejetih nalog.

-  dar

„Z arja” P etrovče — 
nova delovna zm aga

Kolektiv Zarje — Združene 
industrije Petrovče je svoj 
letošnji praznik obogatU z novo 
delovno zmago: na novi lokaciji 
industrijskega kompleksa v Pe- 
tovčah so odprli prostore 
TOZD Kovinooprema. Tako se 
je preselil v nove prostore že 
tretji TOZD Za rje. Zarja Petov 
če je doživljala svoj preporod 
po letu 1962. Prejšnja razdrob 
ljenost posameznih obrti in 
ekonomskih enot v Žalcu, 
Petrovčah in na Ložnici pri Žal
cu ni pogojevala dobrih eko
nomskih rezultatom hitrejši raz
voj pa je ovirala tudi, takrat še 
prisotna, obrtniška miselnost. 
Spoznanje, da le enotni cilji in 
združena sredstva zagotavljajo 
Zarji perspektivnejšo prihod
nost, se je kalilo skozi vse zad
nje desetletje.

Zarja je pričela svoj razvojni 
je začrtala po

letu 1962, uresničevati in tako: 
so ob vsakem prazniku kolekti
va dosegli novo delovno zmago. 
Njene proizvodnje dejavnosti so 
se začele naseljevati na novi 
lokaciji v Petrovčah in tako je 
Združena industrija Petovče za
čela dobivati zaokroženo po
dobo.

Letos so delavci še posebej 
skrbno pripravili in proslavili 
svoj kolektivni praznik. Uresni
čili so namreč vse predvidene 
cilje v pogledu izgradnje in pre
nosa proizvodnih dejavnosti na 
industrijski kompleks Petovče. 
S tem si je kolektiv, ki danes 
šteje že 300 zaposlenih delav
cev, postavil trdne temelje za 
nadaljnji razvoj in pričakovano 
proizvodnjo.

Zarja je mlad kolektiv, ki ve 
kaj hoče in lahko bi zapisali, da 
se uspešno vključuje v stabili
zacijska prizadevanja.

S. RESNIK

Novi prostori TOZD Kovinoopreme v Petrovčah

Posnetek kaže nov gasilski dom v Žalcu pred otvoritvijo.

Žalski gasilci v novih 
prostorih

Minulo nedeljo smo v Žalcu 
odprli nov gasilski dom, ki sodi 
v okvir doma SLO Žalec. Na 
slovesni prireditvi so hkrati pre
vzeli novo kombinirano vozilo 
TAM 5500 in intervencijsko vo
zilo CIMOS 125 P.

Investitor novega objekta je 
Občinska skupnost za varstvo 
pred požarom, Žalec. V domu, 
ki je stal 35 milijonov dinarjev, 
je na voljo šest gara ž, mehanič

na delavnica, sejna soba, pro
stor za gasilski muzej, večna
menska dvorana z nad 200 se
deži, klubski prostor, več pisarn 
za potrebe GD Žalec in Občin
ske skupnosti varstva pred po
žarom, rekreacijski prostor s 
streliščem in šest garsonjer za 
potrebe gasilstva.

Tu je treba zapisati, da po
meni gasilski dom izgradnjo 
prve faze načrtovanega doma

SLO Žalec. Omenili bi še, da je 
bilo GD Žalec ustanovljeno leta 
1881. Ob 704etnici sije zgradi
lo nov gasilski dom, ki pa več 
ne ustreza potrebam po tako 
razvejani dejavnosti, kot jo ima
jo v društvu, zato so se že pred 
leti odločili za gradnjo novega, 
večjega doma. Ta želja se jim je 
letos uresničila in sicer eno leto 
pred praznovanjem 100-letnice 
obstoja društva. T. L.

K a j o b e ta  d ru žb en i d ogovor
Z družbenim dogovorom o 

skupnih osnovah za usmerjanje 
in uresničevanje družbeno eko
nomskih odnosov na področju 
stanovanjskega gospodarstva se 
bodo udeleženci zavezali uvelja
viti samoupravne družbeno eko
nomske odnose na tem področ
ju, hkrati s tem pa tudi na 
področju komunalnega in stav 
bno—zemljiškega gospodarstva 
z namenom, da bi zagotovili in 
pospešili izvajanje skupnih na
log na področju družbeno 
usmerjene stanovanjske gradnje.

Osnutek dogovora med osta
lim nakazuje tudi rešitve neka
terih problemov, ki so bili ob 
razpravi osnutka zakona o sta
novanjskem gospodarstvu nejas
ni ali premalo pojasnjeni. Tako 
bi se za kreditiranje stanovanj
skega in komunalnega gospo
darstva preusmerjalo del vpo
glednih sredstev prebivalstva in 
sicer na j manj 20 % od stanja 
teh sredstev v bankah.

Delavci v TOZD in delovnih 
skupnostih bi po načelu vza
jemnosti zagotavljali predvsem 
reševanje stanovanjskih vprašanj' 
v okviru svoje temeljne organi

zacije združenega dela, del sred
stev sklada skupne porabe pa bi. 
začasno združevali v stanovanj
ski skupnosti in banki za reše- 
V anje stanovanjskih vprašanj tis
tih delavcev, ki začasno v svojih

TOZD-ih ne oblikujejo dovolj 
sredstev sklada skupne porabe. 
Podrobneje pa bo to opredelil' 
samoupravni sporazum o te
meljih plana stanovanjske skup
nosti.

Za vzdrževanje, nadomeščan
je in prenovo stanovanjskih hiš 
bo namenjen del stanarine za. 
vzdrževanje in del za amortiza
cijo. Poleg teh sredstev bodo 
TOZD lahko namenjala tudi 
sredstva iz sklada skupne pora
be in del dohodka, če bo tako 
dogovorjeno s samoupravnim 
sporazumom o temeljih plana 
stanovanjske skupnosti.

Pri vseh dejavnikih na pod
ročju stanovanjske graditve bo 
osnova za oblikovanje cen v 
družbeno usmerjeni stanovanj
ski gradnji družbeni dogovor o 
oblikovanju cen in na tej podla
gi sprejet samoupravni spora
zum. Uveljavilo naj bi se tudi 
načelo, da se sicer družbena 
sredstva za gradnjo stanovanj ne 
smejo uporabiti.

Osnutek družbenega dogovo
ra ureja tudi vire, namene, enot
ne osnove in merila za stano
vanjsko kreditiranje. Pri tem 
bodo imele posebno vlogo 
temeljne stanovanjsko-komu- 
nalne banke oz. njihove enote. 
Z dnižbenim dogovorom bodo 
sprejeta tudi načela glede finan
ciranja in investitorstva družbe

no usmerjene stanovanjske 
gradnje, v kar se vključujejo 
tudi sredstva za pridobitev in 
komunalno urejanje stavbnih 
zemljišč.

Osnutek dogovora podrobno 
opredeljuje naloge udeležencev. 
V prehodnih določbah je pred
videno, da se sredstva, ki se 
sedaj združujejo po 13. členu 
zakona o programiranju in fi
nanciranju graditve stanovanj, 
vrnejo po poteku dobe vezave 
temeljnim organizacijam zdru
ženega dela.

Podrobneje pa bodo o druž
benem dogovoru razpravljali de
legati občinske skupščine in 
skupščin samoupravnih interes
nih skupnosti.

R. CESNIK

Kako hitreje 
do gradbene 
parcele

Stanovanje postaja vedno po
membnejša življenjska dobrina, 
zato se mnogi delovni ljudje in 
občani zanimajo za individual
no gradnjo stanovanjskih hiš. 
Pogosto gradbenih parcel za in
dividualno gradnjo ni na razpo
lago, če pa so, je njihova cena 
visoka, kar mnoge odvrne od 
gradnje stanovanjske hiše.

Da bi postala individualna 
stanovanjska gradnja usmerjena, 
je naša družbenopolitična skup
nost z zakonom omogočila vza
jemno in enakopravno združe
vanje dela in sredstev v stano
vanjsko zadrugo z namenom, da 
v njej delovni ljudje in občani 
organizirano uresničujejo svoje 
potrebe in interese pri pridobi
vanju parcel, pri graditvi in tudi 
pri gospodarjenju s stanovanji.

Družbenopolitična skupnost 
pomaga občanom, združenim v 
zadrugi, z ukrepi, ki jih spreje
ma z zemljiško, urbanistično, 
komunalno in davčno politiko, 
zlasti pri oddajanju stavbenega 
zemljišča za gradnjo stanovanj 
in družinskih stanovanjskih hiš, 
pa tudi pri pripravi zazidalnih 
načrtov za organizirano stano
vanjsko graditev, pri urejanju 
stavbnega zemljišča ter pri olaj
šavah in oprostitvah glede pla
čevanja davkov in takse.

Občanom, združenim v za
drugi, dajajo tudi pojasnila za 
stanovanjsko graditev pod 
ugodnejšimi pogoji v skladu z1 
družbenim dogovorom o oprav
ljanju in gospodarjenju s sred
stvi za kreditiranje gradnje sta
novanj.

Stanovanjsko zadrugo lahko 
ustanovi najmanj trideset delov
nih ljudi in občanov na ustano
vi skupščini, kjer podpišejo sa
moupravni sporazum o ustano
vitvi. Sredstva za ustanovitev in 
začetek dela zadruge zagotavlja
jo ustanovitelji z denarnimi de
leži.

Za individualno stanovanjsko 
gradnjo je nekaj zazidalnih na
črtov izdelanih, nekaj pa že 
tudi sprejetih: Griže Grič, Pre
bold nad tovarno, Škafarjev 
hrib. . .

Morda bi bilo prav, da o 
cenejši družbeno usmerjeni in
dividualni stanovanjski gradnji 
razmišljamo in v okviru razplož- 
ljivih možnosti uresničujemo 
želje in hotenja vseh tistih de
lovnih ljudi in občanov, ki želi
jo v okviru stanovanjske zadru
ge združevati svoje delom sred
stva za zgraditev stanovanjske
Wše- FRANC SMODIŠ

Nova žalska pekarna 
peče boljši kruh

Pekama v Ža leu je pridobila novo parno peč za peko kruha in 
peciya. Kapaciteta se ni povečala, saj pekama tudi poslej dnevno ne 
spreče večjih količin kruha (dnevno do tri tone), vendar je kruh iz 
parne peči boljši in to je bil tudi glavni namen nove naložbe.

Investitor Me« Celje, TOZDtekame in Slaščičarne je s to 
izboljšavo ustregel željam potrošnikov oziroma uresničil predlog 
krajevne skupnosti Žalec in sveta potrošnikov. Na posnetku: peka 
kruha v novi parni peči. Tk. Le.

L IK  „Savin ja” Šem peter povečuje izvoz
Iz poročila in razprave na 

nedavni razširjeni seji delavske
ga sveta in družbenopolitičnih 
organizacij v TOZD LIK „SA
VINJA”  v Šempetru je razbrati 
ugodno oceno gospodarjenja v 
tekočem letu. Kolektiv je ustva
ril 125 milijonov dinarjev celot
nega prihodka, ki se je v letih 
1976-80 povečal kar za dva in 
polkrat. Pri tem so dosegli tudi 
razveseljive rezultate v izvozu, 
saj bodo letos izvozili kar za 43

milijonov dinarjev svojih pro
izvodov ali 35 odstotkov celot
ne proizvodnje.

Tako ugodne izvozne učinke 
pripisujejo uspešnemu in dolgo
trajnemu delu na področju 
osvajanja tujih tržišč. Naloga, ki 
so si jo zastavili, pa zavezuje 
celoten kolektiv, da bo žrtvoval 
vse sobote za delo, saj bodo le 
tako ustvarili začrtan program.

Delavski svet je soglasno 
sprejel in podprl to delovno

obvezo, saj je znano, da to ni 
prva tovrstna akcija v tem ko
lektivu. Realizacija tekočega 
srednjeročnega načrta je nam
reč pokazala, da so namesto 
planiranih investicijskih vlaganj 
v višini sedmih milijonov dinar
jev dosegli kar 20 milijonov 
dinarjev in od tega so prispevali 
s prostovoljnim delom štiri mili
jone dinarjev. Od tod seveda 
tudi ugodni rezultati poslovan
ja, ki sojih dosegli v razmeroma

težkih pogojih gospodarjenja v 
tekočem letu.

V tem letu so dvignili tudi 
osebne dohodke delavcev, ki se 
bodo v primerjavi z lanskim 
letom povečali za 35 %. Kljub 
temu z osebnimi dohodki ne 
bodo presegli občinskega po
prečja, kar kaže na zavestno 
odrekanje dela dohodka v pre
teklih letih za hitrejši razvoj 
organizacije združenega dela.



Gradimo
vrtce

V letošnjem letu je opaziti 
veliko aktivnost za pridobivanje 
novih kapacitet za predšolske 
otroke. Čeprav organi Občinske 
skupnosti otroškega varstva red
no spremljajo stanje in proble
matiko na tem področju ter 
sodelujejo z izvajalci in drugimi 
dejavniki, kakšenkrat zadeve ne 
tečejo tako, kot so zastavljene.

V tem letu smo odprli vrtec v 
Preboldu, otvoritev vrtca v Veli
ki Pirešici pa je predvidena še v 
tem mesecu. Gradimo dvona- 
menski blok v Zabukovici, v 
katerem bosta dve igralnici.

Objekt bo predvidoma zgrajen 
do septembra prihodnjega leta 
Prizidek k šoli v Taboru,  
katerem sta predvideni dve 
igralnici, pa bo dograjen v 
februarju prihodnjega leta. V 
Braslovčah bodo pridobili pro
store za predšolsko vzgojo in 
varstvo v pritličju stare osnovne 
šole. V ta namen so letos popra
vili streho in opravili še draga 
zaščitna dela. Z nadaljnimi deli 
bodo nadaljevali v prihodnjem 
letu.

Že od pomladi se pripravljajo 
za izgradnjo vrtca v Šempetru. 
Odkupili so zemljišče, izdelan 
je idejni projekt in naročena 
lokacijska dokumentacija, tako, 
da bi z gradnjo pričeli lahko 
prihodnje leto. Na rob bi kljub 
dobremu sodelovanju z režijski
mi odbori in krajevnimi skup
nostmi ter ostalimi dejavniki 
napisali kritično pripombo na 
račun pomanjkljivega dela dele
gatov in kakšenkrat slabe udele
žbe delegatov krajevnih skup-' 
uosti na sejah skupščine Občin
ske skupnosti otroškega varstva 
Žalec.

Po vsem tem ni nič 
čudnega, da prihaja na tem 
občutljivem področju večkrat 
do slabe obveščenosti, čemur bi 
se ob redni udeležbi na sejah 
lahko izognili.

D. DOLINŠEK

R egijsk i posvet 
o zdravstvenem  varstvu  
borcev NOV

Nova tovarna km etijskih strojev SIP Šem peter pod streho.

Nova tovarna kmetijskih 
strojev pod streho

V SIP Šempeter dobro na
preduje izgradnja nove tovarne 
kmetijskih strojev. Objekt je že 
pod streho in sedaj tečejo mon
tažna dela v lakirnici. Zanimivo 
je, da so med tem dobili že 
polovico strojne opreme, ki je 
sicer že v pogonu, ker so jo 
začasno namestili v starih ob

jektih tovarne.
Kot smo že poročali, bo no

va tovarna kmetijskih strojev v

Šempetru izrednega pomena za 
SIP Šempeter, saj bo omogočila 
enkrat večjo proizvodnjo oziro
ma se bo povečala od sedanjih 
15 tisoč na 30 tisoč kmetijskih 
strojev. Gre za zanimiv pro
izvodni program kmetijske 
mehanizacije, ki je močno iska
na na širšem jugoslovanskem 
trgu, gre pa tudi v izvoz.

Kar zadeva letošnji proizvod
ni program, bi posebej omenili

Kdaj vodovod Kale 
Studenec?

Krajani Kal in bližnjih zasel
kov se sprašujejo, kdaj bodo 
dobili vodovod oziroma vodo v 
svoje domove? Pred leti izdelan

Nova stolpnica s 
stanovanji in trgovino

Vse kaže, da bodo za

dan republike — 29. no
vember odprli v Soseski 
Ložnici v Žalcu novo sta
novanjsko stolpnico, k i bo  
imela v p ritlič ju  dve trgovi
ni: samopostrežnico in teh

nično trgovino A vto Celje 
z rezervnim i deli Zastava in 
še za nekatera vozila.

Stanovanja bodo vseljiva 
že za 29. november, trgovi
ni pa bosta nared nekoliko  
pozneje.

projekt vodovoda omenja poleg 
Ka le — Studenec še naselja Sp. 
Ponikva, Loke in Vrhe. V ta 
namen so že porabili 370 tisoč 
dinarjev referendumskih sred
stev za nabavo materiala.

Letos so nameravali porabiti 
v ta namen nadaljnjih 400 tisoč 
dinarjev, vendar ni sredstev, ker 
vodovodni dinar ne priteka ta
ko, kot so predvideli. Projekt je 
sprva predvideval zajetje vode v 
dolini Tmavce, vendar so se 
sporazumeli s projektantom, da 
bodo vodo v Kale speljali iz 
žalskega vodovoda, kar bo po
cenilo stroške. Letos so položili’ 
le cevi od Podloga do trafopo- 
staje Podlog, kar je tudi vse.

Ker izgradnja vodovoda v teh 
hribovskih zaselkih sodi v pri
oritetni program investicijskih 
del, bodo nadaljna dela stekla 
prihodnje leto.

proizvodnjo 1000 koruznih 
kombajnov KK 30, s katerimi 
bo možno že letos obirati ko
ruzo.
Po teh kombajnih — lani so jih 
izdelali 400 — je izredno veliko 
povpraševanje. Kvalitetni so in 
prilagojeni našim razmeram, za
to jih kmetovalci hitro razgrabi
jo-

V SIP—u za zdaj še niso 
napovedali, kdaj bodo novo to
varno odprli, kar pa tudi ni 
tako pomembno. Hkrati z iz
gradnjo nove tovarne namreč 
tečejo še druga ureditvena dela, 
ki pa bodo gotovo končana do 
1. maja prihodnjega leta.

T. Le.

Medobčinski svet ZZB NOV 
za celjsko območje je pred krat
kim organiziral posvet o proble
matiki zdravstvenega varstva 
borcev NOV v Zdravilišču Laš
ko. Udeležili so se ga predstav
niki občinskih odborov ZZB 
NOV, zdravstveni delavci, ki se 
ukvarjajo z zdravstvenim var
stvom borcev NOV, predstavni
ki občinskih zdravstvenih skup
nosti in predstavniki občinskih 
uprav, ki sodelujejo pri urejanju 
tega zdravstvenega varstva.

V uvodnih besedah je pred
stavnik medobčinskega sveta 
ZZB NOV Jože Kreže poudaril 
pomen posveta, ki naj bi bil 
hkrati izmenjava izkušenj zdrav
nikov, ki delajo v dispanzerjih 
za borce, pa tudi oblika, v 
kateri bi z novimi predlogi iz
boljšali zdravstveno varstvo bor
cev NOV, opozorili in odpravili 
pa bi tudi nekatere pomanjklji
vosti in nepravilnosti.

Na posvetu je bilo poudarje
no, da skrb za zdravstveno var
stvo borcev NOV ni nikakršno 
iskanje privilegijev, temveč le 
odraz dejanskega zdravstvenega 
stanja borcev NOV. Vemo nam
reč, da je poprečna starost bor
cev NOV 65 let, in da je ta 
populacija potrebna temeljitega 
zdravstvenega varstva. Zaradi 
prestanih naporov med NOV in 
povojni obnovi domovine je nji
hovo zdravstveno stanje veliko 
slabše kot pri ostalih občanih.

Sekretar regijske zdravstvene 
skupnosti Alojz Ključevšek je 
številčno prikazal izvajanje tega 
zdravstvenega varstva po po
sameznih občinah. Ugotovili so, 
da je normativno zdravstveno 
varstvo borcev NOV zadovolji
vo rešeno, do razlik, ki sov tem 
zdravstvenem varstvu sporne 
med občinami, pa ne prihaja

zaradi nerazumevanja za to 
vprašanje, temveč v glavnem 
zaradi kadrovskih problemov v 
zdravstvenih organizacijah.

Razpravljalci posveta so se 
dotaknili zdravstvenega varstva 
v dispanzerjih in ambulantah za 
borce NOV, zobozdravstvenega 
varstva, zdraviliškega zdravljen
ja in zdravljenja v specialistič
nih ambulantah Zdravstvenega 
centra Celje.

Razprava je nakazala vrsto 
dobrih predlogov in zaključkov, 
po katerih naj bi v bodoče imeli 
borci NOV v specialističnih 
ambulantah Zdravstvenega cen
tra Celje prednost pri pregledih. 
Po občinah bi se morala okrepi
ti tudi patronažna služba, ki bi ' 
bolj redno skrbela za borce 
NOV, tako, da le-ti ne bi bili 
potrebni varstva v raznih domo
vih. Kar se tiče zdraviliškega 
zdravljenja, pa so bili mnenja, 
da bi se verjetno večina borcev 
bolje počutila v cenejših zdravi
liščih, na primer v počitniških 
domovih s stalnim zdravniškim 
nadzorstvom, kot pa v vrhun
sko specializiranih zdraviliščih 
(Radenci). V takšno zdravljenje 
pa bi bili seveda vključeni še 
vedno težji bolniki. S cenejšim 
zdraviliškim zdravljenjem pa bi 
omogočili tovrstno zdravljenje 
večjemu številu borcev.

Celotno zdraviliško zdravlje
nje borcev NOV pa naj bi obra
vnavale komisije, osnovane pri 
dispanzerjih za borce NOV po 
posameznih občinah.

Udeleženci posveta so bili 
enotnega mnenja, da mora 
Zdravstveni center Celje kot 
koordinator znotraj svoje orga
nizacije skrbeti za usklajeno de
lovanje vseh, ki izvajajo zdrav
stveno varstvo borcev NOV v 
naši regiji.

P. GRILANC

rva stolpnica v Soseski Ložnici v teh dneh.

Pol ure z Rajkom Aristovnikom:

Krojaška obrt

v

Kmalu bo sto let, od kar 
je pri Aristovnikovih vznik
nila krojaška obrt. Ko je 
praded Jože Aristovrik od
prl krojaško delavnico, še ni 
bilo elektrike, zato si je 
razsvetljeval prostor s trska
mi. Pri takšni svetlobi je bilo 
treba napenjati oči, zato so 
krojači takrat oblekq šivali 
najraje pri dnevni svetlobi.

Praded je imel štiri sinove 
in vsi so se izučili za krojače 
ter postali dobri mojstri. Pa 
so ti imeli sinove, ki so 
nadaljevali obrt, skratka, 
krojaška obrt se je pri Aris
tovnikovih v Aiji vasi 
ohranila do današnjih dni.

Sedanji krojaški mojster 
Rafko Arisovnik uživa ugled 
sposobnega mojstra, ki ima 
dobro roko za krojenje in 
šivanje oblek po meri. Vse 
kaže, da bo krojaška obrt 
živela naprej, tudi takrat, ko 
Rafko ne bo več sedal za 
šivalni stroj, kajti njegov sin 
Uroš čuti veselje do krojaš
kega poklica in čeprav je še 
šolar, je že zelo uren za 
šivalnim strojem.

„Krojaštvo ne spada med 
obrti, od katerih bi človek 
obogatel, vendar dober kro
jaški mojster lahko _ solidno

živi od svojega dela. Pa je 
najboljši krojač tisti, ki čuti 
ljubezen do poklica,” nam je 
pripovedoval Rafko. No, lju
bezni in zagnanosti za kro
jaški poklic Rafku ne manj
ka.

Mojster z velikim zani
manjem spremlja modo do
ma in v svetu, skrbno prelis
ta vse strokovne revije, kijih 
prejema. Rafko ima največ 
stalne stranke, prihajajo pa 
tudi nove.

Mojster si za vsa
ko stranko vzame čas in 
med klepetom skrbno opa
zuje, kar mu je v veliko 
pomoč, ko kroji in šiva oble
ko. Tako stranke odhajajo z 
brezhibno skrojenimi oble

kami, kar mojstra pomeni 
veliko zadovoljstvo.

Rafko Aristovnik sodi 
med ustanovitelje krojaške 
delavnice, ki se je razvila v 
moderno konfekcijsko indu
strijo, kot TOZD Zaije Pet
rovče. Pa je pozneje tako 
naneslo, da se je vrnil v svojo 
delavnico in poslej nadaljuje 
tradicijo krojaške obrti.

„Danes ljudje kupujejo 
veliko konfekcije, vendar 
ima dober krojač še vedno 
dovolj naročil, dela. Ni malo 
ljudi, katerim konfekcija ne 
pristaja, zato si naročajo 
obleke po meri,”  nam je še 
dejal Rafko.

LT,



R azgib an a  šo lsk a  
kulturna društva

V naši občini deluje več šolskih kulturnih društev z razgibano 
dejavnostjo. Med zelo uspele prireditve sodi tudi nastop devetih 
osnovnih šol, učencev glasbene šole in otrok W Z  v telovadnici 
žalskega osnovnošolskega centra.

Najmlajši iz W Z  enota Šempeter so zaplesali na glasbo 
nekaterih ljudskih pesmi, učenci z Vranskega so se predstavili s 
prekmurskimi plesi, ritmična skupina OŠ Šempeter pa je zaplesala 
ob zvokih Bethovnove Uvodne simfonije. Pesmi naše priljubljene 
pesnice Mete Rainer so predstavili recitatorji OŠ Slavko Šlander iz 
Prebolda.

Predstavila sta se tudi dva orkestra glasbene šole Risto Savin: 
harmonikarski in prvič mladinski pihalni orkester. Ob robu naj še 
zapišemo, da je prireditev po svoji kvaliteti prijetno presenetila 
številne obiskovalce.

Dr. Mavricij Zgonik predaval v Žalcu
Žalski prosvetni delavci so povabili znanega slovenskega 

zgodovinarja in geografa dr. Mavricija Zgonika iz Maribora, da jim 
je predaval o problemih regionalizacije s poudarkom na vidike 
Slovenije.

Predavanja so se udeležili tudi prosvetni delavci (učitelji) iz 
sosednjih občin. Udeleženci si želijo še več tako kvalitetnih 
predavanj.

Spominska svečanost v pobrateni 
občini Kruševac

V teh oktobrskih dneh se v pobrateni občini Kruševac 
spominjajo dogodkov in žrtev iz NOB. Svečanosti se je udeležila 
tudi delegacija žalske občine.

Sredi dopoldneva, ko so 
šolarji v šoli, druge stranke pa 
redkejše, smo se domenile za 
pogovor. Ves čas nas je motil 
telefon. Iz prodajalne so sredi 
deževnega dopoldneva prihajali 
živahni glasovi v skladišče, kjer 
je sredi knjig in diplom stisnje
na miza, tako stisnjena,_ da se 
vidi, da je tovarišica Štefka, 
šefinja prodajalne Mladinske 
knjige, svoj kotiček prepustila 
knjigam. Koga drugega bi ta 
skopo odmerjen kotiček motil, 
Štefka Audičeva pa je tu 
srečna. H klepetu pritegneva še 
Silvo Kačevo, za katero Štefka 
pravi, da sta se „ujeli”. V čem? 
V ljubezni do knjig.

Med tem, ko Štefka odgovar
ja na telefonske klice, Silva 
pove, da je v MK zaposlena že 
16. leto. Pravi, da verjetno ni 
najpametneje, da človek tako 
dolgo dela v eni delovni organi
zaciji, toda zaradi ljubezni do 
knjig bi težko bila prodajalka 
kje drugje. „Delo tu je zelo 
pestro:, si prodajelec, svetova
lec, bolj kot kje drugje moraš 
biti psiholog, kajti knjiga še 
zdaleč ni tisto, kar naj bi bila, 
vsaj ne za večino ljudi.”

Njena vrednost je v njej sami, 
odrazi se v bralcu, ki jo prebere, 
mu olepša življenje, ga uči, 
vzgaja, spodbuja. Tako razple
tam misli. . .  Knjiga je kot 
kruh, se mi utrne. Nasiti nas. 
Osreči. . .

Štefka pa pravi: „Včasih mi 
je hudo, ko vidim, kakšen 
odnos imajo nekateri do knjig. 
Ko včasih komu ponudim 
kakšno knjigo pravi ; „Zakaj mi 
pa bo? ” Zgodilo se je že, daje 
mati jokajočega otroka odvlek
la od kakšne slikanice, ki jo je 
malček želel imeti, rekoč: »Poj
di, kupila ti bom čokolado. ’ 
Včasih se mi otrok tako zasmi
li, da mu slikanico kar po
darim.” Koliko takšnih dogod
kov se spominjata Štefka in 
Silva. Veliko veselih je vmes, 
veliko manj veselih, ki se nizajo 
v nujna leta, ki sta jih preživeli 
v prodajalni. Nenadoma sem 
spoznala, da ni prav, da ni

nikoli nihče širši javnosti pred
stavil njihovega dela. Kakšen 
drobec smo že lahko spregleda
li; toda ste šli kdaj mimo 
izložbe Mladinske knjige, da ne 
.bi opazili, kako skrbno so 
pripravljene. Rekli boste, tam je 
to preprosto, vse imajo pri roki, 
pa ni tako preprosto. Vas ni 
nikoli presenetilo, kako hitro se 
odzovejo na dogodke. V spo
minskem kotičku so se primer
no oddolžili našemu Titu, Benu 
Zupančiču, Leopoldu Suhodol
čanu, čudovito so predstavili 
Fičfiriča Mete Rainerjeve, Ta
borske dneve in še kaj. Spomi
njam se razstave, oziroma spo
minskega kotička ob Kardeljevi 
smrti. Zvečer, ko smo šli s 
proslave, posvečene slovenske
mu kulturnemu prazniku, so v 
izložbi skrbne roke Štefke in 
njene zveste sodelavke Anice 
Lesjakove iz občinske matične 
knjižnice urejale številna Kar
deljeva dela. Štefka velikokrat 
poudari, da ji to uspe le, ker z 
občinsko matično knjižnico, 
oziroma z Anico tesno sodeluje
ta. Anica Lesjakova vodi štu
dentski literarni krožek, ki 
prireja literarne večere; tudi tu 
se kaže kar najtesnejša povezava 
med knjigarno in knjižnico. Gre 
za dosego velikega skupnega 
cilja: približati lepoto slovenske 
besede vsakomur, da bi njena 
klenost obogatila čestokrat že 
tako papirnato in suhoparno 
vsakdanje komuniciranje. Da bi 
se v tej lepoti duhovno povezali 
v naši vsakdanji bitki za boljše 
življenje.

„To je naša dolžnost,” pravi 
Štefka. Toda ta dolžnost je 
odraz ljubezni do naše vsak
danjosti, naklonjenosti za velike 
stvaritve in velike ljudi. To pa je 
več kot dolžnost. . .

Štefka in Silva ne zamudita 
nobene priložnosti, da bi pred
stavili dobro knjigo vsem, ki se 
žele z njo srečati. Nujno delo je 
postalo terensko. Sodelujeta z 
vrtci in s šolami ob podelitvi 
bralnih značk, kamor povabita 
ljubljence otroškega sveta. Tako 
so njuni gostje bili: Svetlana

Makarovič, Jelka Raichman, 
Meta Rainer, Drago Kumer, 
Dane Dlbič, Branka Jurca, 
pokojni Leopold Suhodolčan in 
seveda Božo Kos, ki ima za 
otroke „pravi nos” .

Mladinska knjiga tudi tesno 
sodeluje z Društvom prijateljev 
mladine. Bili so sodelavci akcije 
„Dobro slikanico predšolskemu 
otroku” . Predstavnica DPM iz 
Ljubljane je bila nad razstavo, 
ki so jo  pripravili v okviru te 
akcije, navdušena. „Ob vseh 
takih akcijah pa je nepogrešljiva 
strokovnost Anice Lesjakove,” 
pove Štefka.

Ob koncu poklepetamo še o 
prodaji v tem mesecu, saj je 
Mladinska knjiga v tem mesecu 
določene knjige ponudila tudi s 
60 % popustom. Povesta, da se 
stabilizacija žal pozna tudi tu. 
In ko ju spomninTna to, da se 
stranke včasih pritožujejo, da 
imajo vse, le papirja ne, me 
lahko prepričata z izjavo, da se 
le od papirja ne da živeti, saj 
le-tega prodajajo že v trafikah 
in drugih prodajalnah. Resje, in

v protiutež sama dodam, da 
imajo lep izbor primernih daril 
in kar mi boste gotovo vsi 
potrdili: med tem izborom ni 
kiča. Pa še to; ste opazili, daje 
knjigarna odprta že od pol 
sedme ure zjutraj. „Nekoč,“ 
pravi Štefka, „je šolar tako 
tekel s knjigarne, da bi ga skoraj 
povozil avto, ker se mu je 
mudilo, da ne bi zamudil šole. 
Porodila se mi je misel, da bi 
temu lahko prispevali svoj de
lež, za to odpiramo zdaj pol ure 
prej.”

Silva mi pri odhodu pokaže 
lepe keramične lončke z grbom 
naše doline: „Kupcidostikrat 
prosijo, naj jim pokažemo kaj, 
kar je značilno za našo dolino, 
pa sem praznih rok. Morda se 
bo le našel kdo, ki bo priprav
ljen lepoto naše doline predsta
viti tako, da bodo zadovoljni 
turisti in mi.”

Tudi o načrtih smo se 
pogovarjale. Veliko jih je, kot je 

.veliko dobre volje, da bi jih 
izpeljali. Pa o njih kdaj drugič.

—a—

Gradovi in graščine v občini Žalec
G O T O V L J E , d v o r , g ra d

Izginuli dvor ali grad nekje'v 
bližini današnjega naselja Go- 
tovlje, morda na hribu Gradišče 
severno od vasi.

Vas se prvič omenja v 
listini iz 1263, v kateri nastopa 
kot priča gotoveljski župnik 
Friderik — Fritericus Plebanus 
de Gottendorf. Cerkev sv. Jurija 
se v srednjeveških virih navaja 
kot kapela; bila je pod patrona
tom žovneških svobodnikov. V 
Gotovljah je bil takrat tudi se
dež gospoščine, pozneje pa se
dež deželnega sodišča. Tu je 
1291 residuai žovneški svobod- 
nik Gebhard — prim ogenite fi
lms domini Chunradi pie me
morie de Sewnnegk, in tu, aput 
Gottendorf, je tega leta izstavil 
gornjegrajskemu samostanu da
rilno listino, ki zadeva patronat- 
ske pravice v Braslovčah. Neki 
srednjeveški lastnik tega domi- 
niuma je torej pozidal kot ka
pelo tudi gotoveljsko cerkev sv. 
Jurija.

1456 je cesar gotoveljsko 
gospoščino združil z žovneško. 
Po žovneškem urbarju iz 1550 
je štel urad 29 podložnikov, od 
tega 13 na Frengi v Žalcu. De
želno sodišče so upravljali v Za
logu, podložnike pa so v 17. 
stol. prodali gospoščini Švar- 
cenštajn. Stavba, v kateri je bil 
urad, se v virih nikjer posebej 
ne omenja. Je bila samo utrnjen 
dvor? Mnenja nekaterih avtor
jev, da je bü nekkanji grad tam,

kjer so danes župnijski hlevi 
oziroma župnišče, ni mogoče z 
ničemer podpreti.

G R M O V J E , g ra š č in a ,  d v o 
re c

Stoji ria položni vzpetirii nad 
potokom Pirešica, Pernovo 4 
pri Žalcu. Dom oskrbovancev.

V srednjem veku se ne omen
ja. Po urbarju iz 1546 je dvor 
sodil k deželnoknežjemu uradu 
Žalec, ki ga je takrat imel v za
kupu Lèysser. Po urbarju iz 
1567, ki ga hrani Štajerski de
želni arhiv v Gradcu, je imelo 
Grmovje kot podurad urada Ža
lec tudi svoje grajansko sodišče 
z lastnim pomirjem. 1624 sta ga 
posedovala Hans Pelzhofer in 
njegova žena Marija Saloma, 
roj. Herberstein, od 1659 dalje 
Schweigerji, 1710 njihov zet in 
dedič J. Gradier pl. Rotenturm. 
1727 je Gradlerjeva vdova Mari
ja Margareta dala graščino pre
pisati na svoje ime. 1735 jo je 
dobil Bernard Pilpach. V letih 
1748 — 1757 sta jo posedovala 
Otto Ambros Fretschner pl. 
Satzenthal in njegova žena Bar
bara pl. Prosfln, 1780 pr6f._ 
Schrattenbach, 1782 Marija Eli
zabeta, roj. Robida, poročena 
najprej z Evstahijem Jakobom 
Skoblom in 1753 s Francem 
Jamnikom. 1790 je bil njen la
stnik Franc Jamnik sin. Med le
ti 1793 — 1864 je bilo Grmovje 
združeno z gospoščino Zalog, 
kot lastniki pa nastopajo prof

Anton Gaisruck (1793), Chr. 
pl. Leitner in J. Steinmetz 
(1814), A. Jaut (1831), H. 
Schnitzer pl. Lindenstamm 
(1846) in A. Maurer (1864). 
Tega leta je kupil posest Jurij 
Reuter, vitez pl. Halmski, 1868 
mu je sledil Henrik grof Arko, 
njemu pa 1871 grofica Antonija 
Arko in 1875 grofica Leonija 
Sermage roj. Arko, ki je1 prodala 
graščino veleposestniku Hansu 
Ježovniku iz Arje vasi. V poses
ti rodovine Ježovnik je bila 
graščina tudi v času med obema 
vojnama.

Prvotno podobo graščine ka
že Vischerjev bakrorez iz o. 
1681. Stavba ima podolžen, 
pravokoten tloris, je šestosna in 
dvonadstropna. Na enem izmed 
začelnih vogalov je okrepljena z 
enako visokim stolpičem kvad
ratnega tlorisa, podoben a

manjši stolpič pa stoji tudi sa
mostojno v kotu s plotom ogra
jenega dvorišča z vodnjakom. V 
upodobljeni obliki je graščina 
nastala v 16. ali 17. stoletju. 
Okoli 1790 so v njej še prebi
vali, pozneje pa sojo zaradi do
trajanosti podrli in na njenem 
mestu pozidali pristavo. 1867 je 
tedanji lastnik Jurij Reuter pris
tavo podrl in na njenem mestu 
pozidal sedanjo graščino.

Grajsko kapelo je 1742 po
stavil tedanji posestnik Janez 

.Bernard Pilpach ob graščini sa
mostojno stoječo kapelo in jo 
posvetil svojemu patronu. Ka
pela je bila o. 1834 prvič restav
rirana, 1864 pa jo je želel te
danji lastnik, protestant Reuter 
pl. Halm podreti, a mu oblasti 
tega niso dovolile. Po podatkih 
Jožeta Curka sta jo 1892 Artur 
in Leonija Sermage obnovila v 
novogotskem slogu.

Današnja stavba, prekrita s 
strmo, štirikapno streho je po
zen, a tipičen primer podežel
ske klasicistične fevdalne arhi
tekture. Pozidana je na pravo
kotni talni ploskvi na lahno na
gnjenem pobočju hriba, tako, 
da je prednja, sedemosna fasada 
obrnjena proti veliki cesti, za- 
čelna stran, ki ima samo pet 
osi, pa proti parku v ozadnju. 
Graščina je enonadstropna, eta
ži pa deli venčni zidec. Prednja 
fasada je poudarjena z rizali- 
tom, ki se konča s trikotnim 
čelom. Na vogalu stavbe je le
sen neogotski pomol.

Notranjost graščine je veči
del predelana. V veliki sobi, ki 
je v osi stavbe v nadstropju, je 
ohranjen parket’v obliki šahov
nice iz hrastovih in javoijevih 
plošč, na stropu pa so kasetni 
okviri iz tramov, počivajočih na 
konzolah. Polja med okviri so 
ometana.

Kapela, kije podkletena, ima 
pravokoten, skoraj kvadraten 
tloris. Fasada je poudarjena s 
kamnitnim portalom in vitra- 
žem z mnogimi napisi. V čelu 
nad vitražem je relief angela z 
dvema grboma, poleg vrat pa je 
vzidana napisna plošča iz 1782. 
Notranjščina, ki ima lesen strop 
s tramiči, je brez opreme.

G R U N H O F , d v o r  G ru e n -  
t a lh o f

Neznana lokacija v naselju 
Lipje blizu Vinske gore.

3
D r. Ivan Stopar

Izginuli dvor je bil del poses
tva Dobrova — Gutenhart pri 
Velenju. 1667 je Hans K.Sche- 
yrer prodal podedovano lastno 
posest Gruenhof s pritiklinami 
gospe Ani Margareti Delein, ba
ronici pl. Lebenburg roj. Ga- 
blkhoven. 1754 ga je posedoval 
Fr. Friedrich (tri podložne hi
še), 1798 Franc Novak.

H O T U N J E , d v o r

Neznana lokacija pod goro 
Oljko, ob izlivu Hotunjščice v 
Ložnico med Št. Andražem in 
Novim kloštrom.

Posestniki Hotunj prvič na
stopajo 1229, ko se omenja ne
ki Markvard Hotunjski — Mar
ch wardus de Chutenbach, pač 
vitez Hartnida iz Orta. Hotunj
ski so bili dobrotniki gornjegraj
skega samostana. V naslednjih, 
letih se omenjajo: 1278 rajni 
Bertold, 1285 Gertruda in 1313 
Fridman Hotunjski — Fridmann 
der Chutenpacher. Rodovina je 
nato najbrž kmalu izumrla, saj 
se poslej več ne omenja. 1441 
je celjski grof Friderik izročil 
Doroteji, vdovi Niklasa Golien- 
za, štiri kmetije, desetino in 
gornino v Hotunjah, vendar se 
pri tem dvor ne omenja. Sedež 
rodovine je torej medtem že 
propadel.

(se nadaljuje)
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Grmovje pri Pirešici
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Veseli obrazi žalskih srednješolk

Štipendiranje v občini Žalec

E nkrat ena
je dve

Markova mamica je učiteljica, 
in vzgojiteljica v pravem pome
nu besede. Že kar na začetku 
šolskega leta je sklicala že tako 
prezaposlene roditelje, jim nani
zala še toliko in toliko odprtih 
in zaprtih vprašajev. Njena glav-, 
na tema pa je bila: fizična 
kazen. Prav ostro se je zoper
stavila, skoraj protestirala, da je 
fizična kazen nekakšno posilje
no mučenje in do kraja nedo
stojanstveno do otroka, ki mu 
zares ne smemo dati vzdevka— 
pedenj človek.

Predavanje je bilo čustveno 
do kraja razgibano in marsikate
ra mamica je potočila grenko 
solzo; tovarišica, Markova ma
mica je bila do dna duše poteše
na

Da bi v skladu z interesi 
združenega dela čimbolj učin
kovito uresničevali temeljna na
čela štipendijske politike, ki so 
opredeljena v družbenem do
govoru o štipendijski politiki v 
SR Sloveniji in družbenem do
govoru o osnovah kadrovske 
politike v občini Žalec, smo 
poleg razpisanih in podeljenih 
štipendij iz združenih sredstev 
spodbujali organizacije združe
nega dela s področja gospodar
stva in družbenih dejavnosti k 
večjemu zagotavljanju lastnih 
kadrovskih virov — dodelje
vanju kadrovskih štipendij.

Ž namenom, da bi sprotno 
prilagajali sistem štipendiranja 
razvoju družbenoekonomskih 
odnosov, družbenim potrebam 
in vzgojnoizobraževalnemu sis
temu je posebna delovna skupi
na skupne komisije podpisnic
družbenega dogovora o štipen
diranju v SR Sloveniji v letu 
1980 pripravila predlog samo
upravnega sporazuma o štipen
diranju, kije v javni razpravi.

Na osnovi veljavnih kriteri
jev, vsebovanih v samouprav
nem sporazumu o štipendiranju 
dodeljuje štipendije iz združe
nih sredstev izvršni odbor komi
sije podpisnic samoupravnega 
sporazuma o štipendiranju v ob
čini Žalec.

Pred nekaj leti smo na obmo
čju občine ugotavljali, da sta šli 
kadrovska in štipendijska politi
ka do neke mere vsaka svojo 
pot, da ni bilo nekega pravega 
usmerjevalca, ki bi na osnovi 
ugotovljenih potreb po kadrih 
usmerjal učence v tiste poklice, 
ki jih združeno delo potrebuje. 
Ugotavljali smo precejšen po
rast štipendistov, ki so prosili za 
dodelitev štipendije iz združe
nih sredstev, manj pa je bilo 
podeljenih in razpisanih kadrov 
skih štipendij. Skupščina obči 

_ ne in izvršni svet sta na navede
ne odklone opozarjala, zadnji 
dve leti pa je način podeljevanja 
štipendij iz združenih sredstev 
vezan na predhodno iskanje 
kadrovskih štipendij.

Razpis štipendij (kadrovskih 
in iz združenih sredstev) je 
namreč skupen, bodoči štipen 
disi pa mora najprej zaprositi za 
dodelitev kadrovske štipendije 
(v kolikor je razpisana za po
samezno smer), šele potem lah
ko zaprosi za dodelitev štipen
dije iz združenih sredstev.

Kadrovska služba skupščine 
občine je prejela za šolsko leto 
1980/81 223 vlog prosilcev za 
štipendije in sicer:

49 za poklicne šole
137 za štiriletne srednje šole 

in
37 za višje in visoke strokov 

ne šole
Glede na to, da učenci in 

štipendisti še niso v celoti do
polnili vlog za štipendiranje 
(največ še dostavljajo dokazila 
o opravljanju učnih obveznosti 
na višjih in visokih šolah), bo 
izvršni odbor komisije podpis
nic samoupravnega sporazuma 
o štipendiranju v prvi polovici 
oktobra sprejel sldep o višini 
štipendij za bodoče štipendiste.

Glede na to, da smo pred
vsem v letih 1977 in 1978 imeli 
precejšen problem finančnih 
sredstev, potrebnih za redna na
kazila štipendij iz združenih 
sredstev (problem solidarnost
nega prelivanja med občinami), 
je bilo prisotnih več kritik, tako 
s strani štipendistov kot udele
žencev samoupravnega sporazu
ma o štipendiranju, ki so me
sečno združevali 0,5 % od brut
to, ni pa bilo mogoče redno 
nakazovati štipendij, ker je 
skupna komisija podpisnic 
družbenega dogovora o štipen
dijski politiki v SR Sloveniji ob 
uporabi določenih kriterijev so
lidarnosti določila za pokritje 
potreb v naši občini prenizka 
sredstva.

Z večkratnimi objektivnimi! 
obrazložitvami in prikazom de
janskega stanja smo uspeli, da 
smo v letu 1979 ta problem 
rešili tako, da smo na osnovi 
sredstev, ki so bila nakazana na 
račun našega sklada, lahko red
no mesečno nakazovali štipen
dije vsem štipendistom za vsak 
mesec posebej. Izvršni odbor 
komisije podpisnic samouprav
nega sporazuma o štipendiranju 
je ob upoštevanju kriterijev za 
dodelitev štipendij ugotovil, da 
za nakazila vseh štipendij iz 
združenih sredstev potrebujemo 
360.000 din mesečno-

Izvršni odbor komisije pod
pisnic samoupravnega sporazu
ma o štipendiranju v občini 
Žalec je dal v javno razpravo 
predlog samoupravnega spora
zuma o štipendiranju v občini, 
vsebina tega sporazuma je kon
kretnejša glede postavljenih kri
terijev za določitev višine šti-

Ferralit Žalec se uvršča med 
tiste delovne organizacije, ki že

Jože Reher
več let nazaj posveča veliko 
skrb lastnemu usposabljanju 
ka dra. Tudi letos so sprejel 
devet novih učencev v gospo
darstvo in to za poklic dveh 
strugarjev, pet strojnih ključav
ničarjev in dva orodjarja. S 
sklenjenimi učnimi pogodbami

pendij, ne samo iz združenih 
sredstev, temveč tudi višine 
kadrovskih štipendij. Že precej 
časa smo pri uresničevanju šti
pendijske politike v občini Ža
lec ugotavljali, da so posamezne 
organizacije združenega dela 
dodeljevale kadrovske štipendi
je po precej neenotnih kriteri
jih, kar je pogojevalo delno tudi 
neenak finančni status štipen- 
distov.

Samoupravni sporazum o šti
pendiranju (veljaven dosedaj)je 
sicer imel vgrajene kriterije tudi 
za dodelitev kadrovskih štipen
dij, ki naj bi bile odvisne od 
doseženega učnega uspeha, ven
dar organizacije združenega de
la niso v celoti upoštevale tega 
kriterija.

Ob spremljanju uresničevanja 
štipendijske politike v občini 
Žalec ugotavljamo, da je nare
jen korak naprej, da je mogoče 
z dodelitvami štipendij iz zdru
ženih sredstev do precejšnje me
re izenačiti socialni status šti
pendistov, prav z določili pred
loga samoupravnega sporazuma 
o štipendiranju (vsebovan kri
terij za dodelitev kadrovske šti
pendije glede na višino OD) pa 
bo mogoče uresničevati štipen
dijsko politiko še dosledneje.

Menimo, da je strokovno de
lo na področju štipendiranja v 
občini bilo primemo, se pa 
služba srečuje z neresnostjo po
sameznih štipendistov, ki ne iz
polnjujejo posameznih določil 
pogodb o štipendiranju, kjer je 
potrebno večkrat opozarjati ce
lo starše štipendistov na posa
mezne obveznosti, sprejete s 
podpisom pogodbe.

VERA OREŠNIK

(delovna organizacija jih ima 
30) bo možno delno pokriti 
potrebe, še posebej za deficitar
ne poklice.

Nekatere učence smo poba
rali, zakaj so se odločili za 
omenjene poklice v delovni 
organizaciji Ferralit. Takole so 
nam odgovorili: Miran Oblak: 
„Prvič sem se srečal s poklicem 
orodjarja, ko smo osnovnošolci 
obiskali delovno organizacijo 
Ferralit. Spoznal sem, da ima ta 
delovna organizacija posluh za 
učence, pa tudi dobre pogoje za 
praktično delo. Prepričan sem, 
da sem si dobro izbral poklic, in 
da bom po končanem šolanju s 
svojim delom doprinesel k uspe
hu Ferralita.”

Jože Reher: „Za poklic kovi
nostrugarja sem se odločil že v 
osnovni šoli in sicer po ekskur
ziji v TOZD Strojni obrat. Ta
krat sem videl učne delavnice, 
pa tudi delavce za stroji. Poklic 
ki sem si ga izbral, me veseli.’

Damijan Srebot: „Delo stroj
nega ključavničarja me veseli in 
sodim, da je ta poklic zelo 
dober. Ferralit ima zelo dobre 
pogoje za usposabljanje učen
cev, pa tudi delovna organizaci-

Lastnega doma pa ni videla 
od jutra do večera. Privihra 
domov, sunkoma se obrne levo' 
in desno, vpraša sina pred tele
vizijskim ekranom.

— Kje pa je v fotar?
— A, kje je? Tam čez cesto, 

v oštariji.
— Si napisal domačo nalogo, 

si se učil?
— Zdajle bom, po risanki. . .
Plink-plonk! sta padli dve

zaušnici. „Smrkavec, v četrti 
razred hodiš, pa ne veš, koliko 
je enkrat ena!

— Mamica, enkrat ena je dve! 
Zmeraj si govorila, da mi boš 
eno primazala, zdaj si mi pa 
dve. Torej: enkrat ena je — 
DVE? !

—d k -

U SPELA
PR E D ST A V IT E V  

A K U ST IČ N E  GLASBE  
V  Ž A L C U

Pred kratkim je občinska 
organizacija ZSMS v Žalcu pri 
pravila festival akustične glasbe, 
na katerem so sodelovali: Meh
ta' in Veno Dolenc iz Tržiča, 
Maja Veras iz Celja, skupina 
Levi breg iz Ljubljane, skupina 
Kladivo, konj in voda iz Celja, 
ljudska^ godca Anton Plut in 
Alojz Željko iz Bele krajine ter 
domača skupina Prihrani za 
presenečenje. Prireditev je zelo 
uspela, saj jo  je obiskalo več sto 
obiskovalcev, s tem pa je bil 
dosežen tudi namen prireditve: 
seznaniti z akustično glasbo 
čim -širši krog poslušalcev in 
opozoriti na dejstvo, da poleg 
popularne glasbe obstoja tudi 
njena alternativa-

ja je blizu mojega doma. Prepri
čan sem in trudil se bom, da

Damijan Srebot
bom po končani šoli dober 
ključavničar.”
. Ob teh izj avali naj mlaj šili čla

nov OZD Ferralit bi zapisali še 
to, da so mladi dobili v inštruk
torju Francu Čretniku dobrega 
in razumevajočega učitelja.

ANGELA PRAÜNSEI2

Č lovek, k i p reživ i svoja 
najlepša le ta  k o t  u č ite lj in 
pedagog  m ed  m ladim i v šoli,, 
se vrača m ed  svoje tu d i pot-, 
lej, k o  m u je  po tek la  d e lo v  
na doba. Takšna je  A nica  
Terpinova, k i se je  p o  22  
letih  službovanja k o t  učitel-. 
jica, zadnja le ta  pa  k o t  ra v  
nateljica šole v Preboldu, 
p red  nedavnim  upokojila.

Priljubljena je  m ed  učenci, 
in u č ite lji in lahko  b i zapi
sali, da  je  delo  njenega u či
teljskega ko lek tiva  na šoli 
pognalo g loboke korenine.

N am enil sem se k  n jej v 
D olen jo  vas, a so  m e njeni 
napotili v šolo, češ, tam jo. 
bom  našel. Pisala je  nekak
šno poroč ilo . K o  je  zvedela  
za nam en mojega obiska , je  
odložila  delo  in m ed  širokim  
nasm eškom  dejala: „ K a j b i 
to , pridejo  leta  in se um ak
n eš!” No, priznala je, da  po  
tolikih  le tih  skupnega dela  
ni lahko reči: „S rečno  to
varišija, ja z  g rem  ” Č lovek se 
ne m ore zlepa  odtrgati, saj 
ga veže jo  na skupno delo  
lep i s p o m in i . . . ”

Z abredla sva v spomine, 
pripovedovala je, kakšno je. 
bilo tista razviharjena povo j
na le ta  de lo  na šolah in da je, 
tu d i na šo li v Preboldu  mar
sičesa prim anjkovalo, a je  
volja d o  dela in zavest, d a  
vzgajam o m ladi rod, prem a
govala vse ovire na pod .

„ K o  sm o le ta  19 7 5  zgra
d ili p r iz id ek  k  stari šo li s, 
sredstvi referendum skega sa
m oprispevka, sm o ustvarili. 
pogo je  za  enoizm ensk  

pouk, to  pa  je  b il hkrati 
start za  p o s to p n o  uvajanje 
celodnevne šole. B ili sm o  
prv i v naši občini, nismo 
im eli izkušenj, vendar je  ob  
naših skupnih prizadevanjih  
delo uspešno steklo . P osodo
b iti je  b ilo  treba šolsko  
kuhinjo in jed iln ico , prizida
li sm o m ajhno telovadnico  
in s p ro z id k o m  sledn jič  pri
d ob ili še š tir i u čiln ice  B ilo  
je  ve liko  dela in lahko b i 
rekla , da n ism o b ili osamlje 
ni, k o  je  bü o  treba zagotovi
ti  p o trebn a  finančna sred
stva za  to  in ono- D elo  na 
šo li je  raznoliko  in u č ite lji 
so p o ln o  zaposlen i Im am o  
razvejano ku ltu rno  življenje. 
M ladi radi p o jo  in se m n oži
čn o  udejstvu jejo  v raznih 
športnih  dejavnostih , pa tu d i

k o t planinci. Ta velika anga
žiranost učiteljskega ko lek ti
va p a  ne pom eni, da  so  
odm aknjeni o d  ostalega živ
ljenja v našem kraju. D eluje
jo  v društvih pa  tu d i v soci
a lističn i zv e z i in na drugih 
področjih .

N jihov d e le ž  b i bil ne
dvom n o  še večji, č e  b i  vsi 
u čite lji stanovali v Preboldu,

Anica Terpin
tako  pa  se jih  precej v o z i v 
sosednje kraje, k er  tu še ni 
za vse stanovanj.

R ekla  b i še  to, da  v naši 
šo li po sveča m o  veliko skrb  
čuvanju in oživljanju tradicij 
NOB. O te j tem a tik i p iše jo  
o troc i naloge, im am o pa  tu 
d i ž iv e  s tike  z  borci, k i nas 
obisku jejo  in učencem  pri
povedu jejo  doživljaje iz 
borb. R edn o  prirejam o tu d i 
p o h o d e  in iz le te  v znane- 
partizanske kraje, obisku je
m o partizanska obeležja, 
skratka, m ladi rodov i se ta
ko  do vo lj tem eljito  seznanja
jo  z  našim bo jem  in revoluci
onarnim i p rid o b itva m i ”

„K aj m en ite  o  m ladih?”
, ,Zaupam  v m ladi rod  in 

njegovo ustvarjalnost. K d o r  
danes še  m eni, da je  mladina  
slaba, je  b od isi ne p o zn a  ali, 
pa ne ž iv i z  njo. Naša starej 
ša generacija ima lahko po l
no zaupanje v m ladino in  
prepričana sem, da  bi, č e  bi. 
bäo  treba, znali bran iti pri-- 
d o b itv e  našega boja.

N a rob še  to, da sem se 
m ed m ladim i na šoli vedno  
d o bro  p oču tila , in da  bom  
jih  rada obiskovala, če  m e  
b o d o  povabili. ”

L. T.
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OBČINSKA
KULTURNA SKUPNOST 

ŽALEC
OBJAVLJA POGOJE ZA PODELITEV 

SAVI NOVIH NAGRAD 
IN PRIZNANJ ZA LETO 1980

Savinovo nagrado lahko prejme posameznik, društvo, 
organizacija združenega dela in druge organizacije, ki imajo 
svoj sedež na območju občine Žalec za:

— najmanj 25-letno vsestransko aktivno delo na področju 
kulture

— za posebne dosežene uspehe na umetniškem, znanstve- 
no-kulturnem in amaterskem kulturnem področju.

Savinovo priznanje lahko sprejme posameznik, društvo, 
organizacija združenega dela in druge organizacije, ki imajo 
svoj sedež na območju občine Žalec za:

— najmanj 15-letno vsestransko aktivno delo na področju 
kulture,

— za posebne dosežene uspehe na umetniškem, znanstve- 
no-kulturnem in amaterskem kulturnem področju.

Savinove nagrade in Savi nova priznanja bodo podeljena ob
praznovanju slovenskega kulturnega praznika — 8. februarja.

Predloge za podelitev Savinovih odličij bo komisija 
sprejemala do 30. novembra 1980. Predlogov, prispelih po 
tem datumu, komisija ni dolžna upoštevati.

Predsednik 
komisije za podelitev 

Savinovih nagrad in priznanj 
prof. Zoran Razboršek
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Polzela bogatejša za

Jože Grobelnik bo vodja nove Jožica Melanšek Jože Korber
blagovnice

sodobno blagovnico

Franc Polak Terezija StiblMarinka Tamše

Nova blagovnica, Id bo imela 
nad 2000 m2 prostorov, obeta 
sodobnejši način prodaje, večjo 
izbiro in boljšo preskrbo z živili, 
in drugim blagom.

Blagovnica je že pod streho, 
in če bodo gradbena dela telda 
še naprej brez zastojev, bi jo 
odprli za dan republike — 29. 
novembra. To bo hkrati največ
ja blagovnica Savinjskega maga
zina v žalski občini.

Blagovnico smo si ogledali in 
lahko zapišemo, da se je lepo 
ujela v središče Polzele, je 
arhitektonsko razgibana in bo 
poleg kulturnega doma, šole, 
otroškega vrtca, banke in pošte, 
predstavljala jedro novega 
gospodarskega in kulturnega 
centra Polzele.

Polzela ima razvito industrijo 
pa tudi široko kmetijsko zaled
je, vse to pa pogojuje pospešen 
razvoj, naseljevanje novih prebi
valcev. Na Polzeli za to vsa leta 
nazaj veliko gradijo, v središču 
so zrasli lepi stanovanjski bloki, 
ob tem pa hkrati naraščajo 
potrebe po sodobni trgovini in 
nemoteni preskrbi.

Polzela ima sedaj več manjših 
trgovin, katerih prodajalci si 
prizadevajo zadovoljiti potroš
nike, vendar so ti lokali že 
premajhni, da bi lahko trgovino 
boljše založili ne le z živili, 
marveč tudi z ostalim blagom, 
ki ga potrošniki iščejo. Vrzel bo 
odpravila šele nova blagovnica. 
Dovolj velika bo, da bo imela 
vse, kar potrošniki potrebujejo.

Ko bo nova blagovnica zaži
vela, bodo sedanji trgovski 
lokali nepotrebni, zato jih bodo 
ukinili.

Pritličje nove blagovnice bo 
namenjeno živilom, od svežega 
mesa in kruha do zelenjave, 
sadja, pijač in vsega drugega, 
kar sodi v sodobno ljudsko 
prehrano. Ta prostor bo tudi 
največji.

Za potrošnike bodo zanimivi 
tudi ostali oddelki, ki bodo 
založeni s tehničnimi gospo
dinjskimi predmeti in podob
nim blagom, glasbili, porcela
nom, konfekcijo, čevlji, kerami
ko, steklom itd., to je z blagom, 
ki so ga potrošniki doslej izkali 
v Šempetru, Žalcu in Celju.

Vse te poti so veliko stale, 
potrošniki so pri tem izgubljali 
dragocen čas in nemalokrat so 
se tudi jezili, ker niso dobili 
tistega, za kar so potovali v 
potrošniške centre. Zaradi tak
šne pridobitve potrošniki že 
nestrpno pričakujejo, ko se 
bodo prvič odprla vrata i ove 
blagovnice.

Blagovnica bo imela o oseben 
prostor, v katerem bodo kupci 
lahko odložili embalažo, na 
voljo jim bodo tudi dnevni 
časopisi in revije Blagovnica bo

imela tudi diskontno prodajo, 
ki se je bodo lahko posluževali 
vsi kupci, ki se bodo odločili za 
večje nakupe. Podobno di
skontno prodajo ima že blagov
nica v Šempetru.

Kupci, ki se bodo pripeljali z 
avtomobili, bodo imeli na voljo 
večje parkirišče pred blagovni
co. Do blagovnice bodo spelja
ne tri cestne povezave, in sicer 
od kulturnega doma, glavne 
ceste in servisne ceste Garant — 
Cizelj.

Da bodo kupci brez čakanja 
opravili nakupe, bo skrbelo šest

Jožica Melanšek, Založe: 
„Veselimo se novega trgovskega 
objekta. Blagovnica nam je 
zares potrebna, saj ne gre, da bi 
po nekatero blago hodili v 
oddaljene potrošniške centre.
Take poti so zamudne, drage, 
ljudje pa nimajo časa. Upam, da 
bo nova blagovnica založena z 
blagom, ki ga potrošniki išče
mo.”

Franc Polak, delavec iz Za- 
lož: „Nova blagovnica na Polze
li bo pridobitev za ta naš predel 
Savinjske doline. Prepričan

sem, da bo kolektiv skrbel za 
dobro založenost z vsem, kar 
potrebujemo. Polzela se naglo 
razvija, zato kraj potrebuje 
sodobno trgovino. Ne gre nam v 
račun, da sedaj moramo po to 
in ono v Celje in druge kraje.

Zapišite še to, da nam je 
potreben tudi gostinski del, ki 
ga bo imela blagovnica. Da se 
razumemo: ne gre za pose danje, 
marveč za to, da si potrošniki 
po obhodu blagovnice spočije, 
použijo osvežilno pijačo ali 
kavico ter hkrati pokramlja z 
znancem.”

l i ju  " U j i 'P "  1 k  m ä k
Nova blagovnica na Polzeli pod streho. V ozadju kulturni dom.

blagajn, vsa prodaja se bo 
odvijala na vozičkih, ki bo jih 
možno zapeljati skozi premična 
vrata do avtomobila. Tu bodo 
zložili blago v avto, voziček pa 
pustili pred trgovino, skratka, 
blagovnica bo imela sodoben 
način prodaje, kar bo pomenilo 
prihranek na času. Ugodno bo 
tudi, da bodo kupci v blagovni
ci na posebnem oddelku mimo
grede opravili potrebne finanč
ne oziroma bančne posle-

Podobno, kot imajo sodobne 
blagovnice v svetu, bo tudi nova 
blagovnica na Polzeli imela 
urejen gostinski del, v katerem 
bodo gostom postregli s kavico, 
pijačami in sendviči, po naroči
lu pa tudi z mrzlimi narezki in 
toplo hrano. Gostinski del bo 
imel dovolj sedežev, da bodo 
lahko v njem postregli tudi 
dru gim gostom, ki bodo poto
vali skozi Polzelo in se za krajši 
čas ustavili v blagovnici.

Blagovnica bo imela od 2000 
m2 celotne površine, nad 700 
m2 prodanjega prostora, od 
tega 555 m2 v spodnji etaži 
(živilski del) v nadstropju pa 
150 m2, medtem ko- bo za 
potrebe gostinstva 160 m2 
prostora.

^Jože Grobelnik, vodja nove 
blagovnice na Polzeli:

„Prizadevamo si, da bi 
novo blagovnico dogradili 
in odpdi za Dan republike 
-  29. november. Časa res 
ni veliko, zato hitimo z de
li, med tem pa se tudi že 
dogovarjamo z dobavitelji 
živil in drugega blaga. Stori
li brano vse, da bo nova bla
govnica na Polzeli dobro za
ložena tudi s tistim blagom, 
ki ga sedaj potrošniki iščejo 
izven Polzele.

Največji prostor v pritlič- 
ju je namenjen živilom od 
dnevno svežega mesa, kruha 
in zelenjave do vseh vrst pi
jač in vsega drugega blaga, 
ki sodi v prehrano potrošni
kov.

Ostali oddelki bodo sicer 
manjši, vendar dovolj veliki, 
da bodo omogočili dobro 
izbiro modne konfekcije, 
čevljev, gospodinjskih apa
ratov, keramike, stekla in 
podobnega blaga.

Kar zadeva založenost s 
svežim mesom, se dogovar
jamo z Mesninami Celje pa 
tudi s kmetijskim kombina
tom Šentjur. Tako, kot bla
govnica v Šempetru, bo 
imela tudi naša blagovnica 
na Polzeli doskontno pro
dajo blaga. Z diskontnimi 
nakupi se je možno oskrbo
vati ceneje in kdor bo lahko 
kupoval nekoliko večje ko
ličine, bo si prihranil denar.

Ker bo v blagovnici hkra
ti odprtih več blagajn in ker 
bo prodaja oziroma nakup, 
tekel nemoteno z vozički, 
ne bo nepotrebnega čakan
ja. Kupci bodo kar na vo
zičkih pripeljali blago na 
prakimi prostor in si ga zlo
žili v avto. Povedal bi še to, 
da bo dostop do blagovnice 
možen z več strani in da bo 
na voljo dovolj parkirnega 
prostora.

Vabim bralce, da 
nas obiščejo in se sami pre
pričajo o izbiri.

Jože Korber, upokojenec iz 
Polzele: „Opazujem, kako teče
jo gradbena dela in upam, da 
bomo novo blagovnico dobüi še 
pred zimo. Rekel bi tudi, da bo 
dobro založena, saj ji prostorov 
ne bo primanjkovalo. Dobro je, 
da bo v njej možno nabaviti 
tudi konfekcijo, čevlje in po
dobno blago, ki smo j>a doslej 
kupovali v Celju ali Žalcu, pa 
tudi v Velenju. Polzela je že 
ddgo nazaj potrebovala nekaj 
takega.”

Terezija Stibl, gospodinja: 
„Da bi jo že odprli, blagovnico. 
Vesela bom, če bo dobro 
zaločena tudi s tistim blagom, 
ki ga doslej nismo dobili na 
Polzeli. Saj veste, kako je, če je 
treba po to in ono potovati z

avtobusom ali celo z vlakom v 
okoliške centre. Denar gre iz 
žepa, nazadnje pa ugotoviš, da 
nisi dobil želenega blaga. Upam, 
da nam bodo take poti poslej 
prihranjene, saj bomo blago 
dobili v novi blagovnici.”

Marinka Tamše, Polzela: 
„Blagovnica nam je zares po
trebna. Če bo tudi založana 
tako, k ot napovedujejo, bo 
pomenila za potrošnike veliko 
pridobitev.”

Če bi potegnili črto pod 
izjave ljudi, s katerimi smo 
govorili, bi zapisali, da gre za 
investicijo, ki so jo narekovale 
potrebe po boljši preskrbi pre
bivalstva, pa tudi po sodobnej
šem načinu prodaje. Ljudje 
komaj čakajo, da bo odprta.

P o lze la  je praznovala
Na Polzeli so v nedeljo 5. 

oktobra zaključili enoteden
sko praznovanje krajevnega 
praznika, ki ga vsako leto 
praznujejo v spomin na 2. 
oktober leta 1942, ko so bili 
v Mariboru ustreljeni prvi 
talci s Polzele.

Osrednje svečanosti v 
dvorani Svobode so se udele
žili številni krajani in pred
stavniki družbenopolitičnih 
organizacij občine' Žalec. 
Slavnostni govornik Vinko 
Kolenc je spregovoril o po
menu praznika, o pridobit
vah, pa tudi o nalogah, ki jih 
v krajevni skupnosti še čaka
jo. Trenutno potekajo na 
Polzeli pomembna dela. Kra
jani upajo, da bo rešen tudi 
problem z vodo, saj se v tej 
krajevni skupnosti že nekaj 
časa srečujejo s pomanjka
njem pitne vode. Dela napre
dujejo in pričakovati je, da 
na Polzeli nobena vodovod
na pipa v kratkem ne bo več 
suha.

V centru Polzele gradijo 
novo veleblagovnico Savinj
skega magazina Šlec, kate
ra bo po predvidevanjih 
sprejela prve kupce še pred 
koncem letošnjega leta. Med 
ostalimi pridobitvami je

omeniti še, da se je v tednu 
praznovanja na Polzeli vseli
lo v novi stanovanjski blok 
63 družin, v Orovi vasi so v 
krajšem času modernizirali 
odsek ceste, v Založah pa 
potekajo dela izgradnje ceste 
Jelen-Dušič-Novi Klošterv 
dolžini 1100 metrov. Ocenili 
in pohvalili pa so tudi delo 
društev in organizacij v kra
jevni skupnosti, hkrati pa so 
podelili tudi letošnja prizna
nja krajevne skupnosti, ki so 
jih prejeli: Stanko Novak, 
Ernest Ramšak, Ivan Žolnir, 
Helena Kronovšek in vaška 
skupina Orova vas. Pohvale 
pa so prejeli: Adi Sevčnikar, 
Ana Vošnjak, Franc Pfeifer, 
Mijo Antonič, TVD Partizan 
— košarkarska sekcija Ga
rant, ŠŠD OŠ Vere Šlander, 
Bojan Pušnik in Janez Ma- 
rovt, naslov častnega krajana 
pa sta dobila Ivan Božnik in 
ing. Vinko Kolenc. Hortikul
turno društvo je za vzorno 
urejeno okolje podelilo 23 
plaket in 27 priznanj. Ob 
koncu so pripravili še bogat 
kulturni program. V tednu 
praznovanja pa so se zvrstile 
tudi razne športne in druge 
prireditve.

T. TAVČAR

Ing. Vinko slavnostnim govorom.
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Novi stroji v Juteksu omogočajo sodobne tehnološke postopke v proizvodnji

Razveseljiva izvozna gibanja 
v Juteksu

P olne roke dela za inšpektorje

Značilnost za letošnje gospo- 
daijenje v žalskem Juteksu je 
povečan izvoz njegovih proizvo
dov na zunanja tržišča. Pri izvo
zu PvC talnih oblog bodo dose
gli 8.5 milijona dolarjev iztržka, 
TOZD Juta pa bo izvozila v 
vrednosti poldrugega milijona 
dolarjev. Dri tem je pomembno 
zapisati, da Juteks precejšen del. 
svojih proizvodov izvozi na za
hod, pa čeprav se na konverti 
bilnem tržišču spoprijema z 
močno konkurenco.

V TOZD Talne obloge bodo 
tako letos prodali na inozemska 
tržišča 60% celotne proizvod
nje, delež izvoza v TOZD Juta 
pa je 45 %. Takšni izvozni tren
di so vsekakor uspešni, saj bo 
letošnji izvoz v tej delovni orga
nizaciji kar za 3,5 milijona večji 
od lanskega.

Kljub vsem problemom, s ka
terimi se letos spoprijemajo v 
zaostrenih pogojih gospodarjen
ja, so v Juteksu zabeležili v 
prvem polletju zelo ugodne po
slovne učinke.

v 000 din 1979
celotni dohodek 125.545
porabljena sredstva 83.754
dohodek 41.791
čisti dohodek 25.979

Položaj je sedaj tak, da bi 
morali v celoti izvoziti proiz
vodnjo obeh tozdov; tako bi si 
zagotovili pravice za uvoz po
trebnih surovin. Pomeni, da bo 
treba še naprej delati z zavihani
mi rokavi, da bi ob povečani 
produktivnosti in štednji mate
riala ter drugimi izboljšavami 
znižali proizvodne stroške.

V okvira sprejetega dogovora 
o izvajanju politike cen v teko
čem letu so si tudi v Juteksu 
začrtali naslednje naloge :

— trudili se bodo izboljšati 
konkurenčno sposobnost v 
smeri večjega izvoza

— zavreti naraščanje cen na 
domačem trgu

— za oblažitev negativnih 
učinkov spremembe tečaja di- 
naija bodo iskali rešitve v sproš
čanju notranjih rezerv v obliki 
prihrankov

— ob povečanju storilnosti] 
dela in večji učinkovitosti po
slovanja si bodo prizadevali! 
spremeniti razmere pri pridobi
vanju in zlasti delitvi dohodka.

1980 Index
203.245 162%
129.638 154%
73.607 176%
46.921 181 %

surovino in pri tem delovna 
organizacija praktično nima' 
možnosti, da bi se z njo oskrbo
vala na jugoslovanskem tržišču 
Pri proizvodnji PVC talnih ob
log so potrebne surovine s pod
ročja petrokemije, ki so prav 
tako uvožene, ali pa je uvožena 
njihova osnovna komponenta. 
Ker se zaradi podražitev surovin 
in drugih pomožnih materialov, 
pa tudi uslug zmanjšuje doho
dek, je težko nagrajevati ljudi 
po vloženem delu.

Kar zadeva prodajo jute ni 
več problem, ker Juteks izvozi 
70 % te proizvodnje na konver
tibilno tržišče. 15% porabijo 
pri proizvodnji toplih podov in 
tako jim preostane za prodajo 
na domačem tržišču le 300 ton. 
Vendar pa položaj kljub tako 
ugodnemu razmeiju med izvo
zom in prodajo na domačem 
trgu ni rožnat. Na zahodnem 
trgu so Juteksu močni konku
renti izvozniki iz dežel tretjega 
sveta, ki imajo surovin na pre
tek, pa tudi nizke osebne do
hodke zaposlenih, povrhu pa so 
deležni tudi carinskih olajšav, 
zato lahko jutine izdelke ponu
dijo po nižjih cenah.

Stanje je sedaj takšno, da 
Juteks kljub uspešnemu izvozu 
ne ustvarja dovolj dohodka za 
razširjeno reprodukcijo, potre
ba pa se kaže po izboljšanju 
osebnih dohokov zaposlenih. V 
Juteksu je prisotna znatna fluk
tuacija delavcev in temu bi se 
lahko izognili z nekoliko višjimi 
osebnimi dohodki.

V tem zapisku še zdaleč nis
mo povedali vsega o življenju in 
gospodarenju delovnega kolek
tiva Juteks Žalec. Pisali bi lah
ko o razvejanem samoupravnem 
utripu kolektiva, o prizadevan
jih za družbeni standard in o 
drugih nalogah, s katerimi se 
kolektiv uspešno spoprijema v 
sedanji biti za stabilizacijo.

Če pride inšpektor v hišo ali 
v organizacijo združenega dela, 
vemo, da nekaj ni v redu. No, 
inšpektor ni človek, ki piše 
zgolj prijave sodniku za pre
krške ali javnemu tožilstvu, 
marveč tudi svetuje in dobro
namerno opozarja.

V preteklem letu so inšpek
torji v naši občini opravili 1992 
pregledov in pri tem napisali 
138 prijav sodniku za prekrške 
ali javnemu tožilstvu, izdali so 
nad 500 odločb in dosègli 1291 
soglasij. Vzrok za manjše število 
pregledov (leto poprej jih je 
bilo 2216) bo večmesečna od
sotnost dveh delavk.

Sicer pa so inšpektorji moč
no obremenjeni z delom in tako 
delovni dan ra ztegnejo tudi 
popoldan in nemalokrat v ve
černe ure, delajo pa večkrat 
tudi ob sobotah in nedeljah, kar 
še posebej velja za tržnega, sani
tarnega, gradbenega, urbanistič
nega in inšpektorja dela.

Žal inšpektorji ne delujejo v 
urejenih pogojih. Nevzdržno je, 
da se v enem samem prostora 
stiska tudi po pet inšpektorjev, 
in da je treba zasliševati stranke 
in opravljati podobna dela. Po
meni, da bi inšpektoriat rabil 
večje in primernejše prostore za 
delo.

Na področju vodnogospodar
ske problematike je treba po
sebej omeniti akcijo čiščenja 
zarasti in naplavin ob vodah, 
nadzor nad čistilnimi naprava
mi, oljnimi lovilci, nad kanal
skimi vodami, biološkimi in 
dragimi napravami po poslovni
kih, ki sojih sprejele organizaci
je združenega dela.

Nadzirajo in ukrepajo tudi 
pri nedovoljenih posegih v vod
ni režim brez vodnogospodar
skega soglasja. Inšpektoiji opo
zarjajo na težave pri odvajanju 
odplak. Nekatere krajevne 
skupnosti gradijo kanalizacijske 
odseke v naseljih brez ustrezne

PO
NOVIH CESTAH 

DO HRIBOVSKIH  
KMETIJ

V naši občini že nekaj let 
-teče solidarnostna akcija iz
gradnje cest, s katerimi bo
mo povezali številne hribov
ske domačije z dolino. Ugo
tavljamo, da smo v letoš
njem letu povezali 44 višin
skih domačij ter pri tem 
zgradili, oziroma popravili 
20 kilometrov cest. V dose
danji akciji, ki se je začela že 
leta 1977 je bilo zgrajenih 
okoli 60 k<n cest, s katerimi 
ano z dolino povezali 137 
domačij. Pomeni, da smo po 
sprejetem štiriletnem progra
mu zgradili 72 odstotkov 
predvidenih cestnih povezav 
in z njimi povezali 75 od
stotkov domačij.

Uspehi bi bÜi še večji, če 
bi vsakoletno zbiranje soli
darnostnih sredstev potekalo 
brez zastojev, oziroma, če 
ne bi bilo izpada planiranih 
sredstev občanov zaposlenih 
izven naše občine itd. Če k 
temu dodamo še visoko in
flacijsko stopnjo, je opravlje
no delo preseglo pričakovan
ja-

Predvidena vlaganja GG 
Celje TOZD V ansko za 
cesto Gozdnik—Pa jzer pote
kajo v okviru zastavljenega 
programa, vendar sredstva za 
to niso bila združena v Sa
moupravni komunalni inte
resni skupnosti. Krajevne 
skupnosti in občani združu
jejo sredstva za urejanje po
vezav višinskih domačij z 
dolino vsak v višini 10 od
stotkov skupne vrednosti 

Akcija še ni končana, za
to bo treba nadaljevati z 
izgradnjo načrtovanih cest
nih odsekov, kako bi v do- 
glednem času povezali vse 
višinske kmetije na področju 
naše občine.

tehnične dokumentacije in 
upravnih dovoljenj. Dogaja se 
tudi, da del naselja odvaja svoje 
odpadke na drugi del, ne rešuje
jo pa celotne vodnogospodarske 
problematike, saj se z vlaganjem 
cevi v obstoječe odprte jarke in 
zasipavanjem ovira odtok more- 
bit mh na plavnih voda. In tako 
se lahko zgodi, da zgrajenih 
naprav ne bo možno priključiti 
na kolektor sistematične kanali
zacije, kar bo pomenilo veliko 
škodo.

Inšpektoiji nimajo lahkega dela 
pri ugotavljanju povzročiteljev 
zastupitve rib. V naši občini so 
zabeležili dva primera. Inšpek
torji opozarjajo, da bi lahko bili 
še bolj uspešni pri delu, če bi

DR. JOSIP POTRATA:

Minilo je 80 let, kar se je v 
družini pristaniškega delavca v 
Trstu rodil dr. Josip Potrata. Bil 
je zaveden Slovenec, zato ga je 
fašistični režim neprestano za
piral in preganjal. Pred grozečo 
nevarnostjo internacije je po
begnil v Jugoslavijo, kjer se je 
po letu dni čakanja zaposlil kot 
zdravnik Bratske skladnice ra- 
daqev v žabukovici.

Kot človek proletarskega po
rekla s socialistično miselnostjo 
si je hitro pridobil spoštovanje 
in zaupanje zabukovških radar
jev. Ti so v njem videli sposob
nega, neutrudnega in požrtvo
valnega zdravstvenega delavca, 
ki je vse svoje sile posvetil 
delovnemu človeku. Takoj seje 
vživel v novo okolje, navezal 
stike z naprednimi rudaiji, bil 

a je tudi skupaj z ženo član 
okola.
Po okupatorjevem prihodu je 

pričel pomagati prvim partiza
nom. Kot partizanski zdravnik 
je pokazal izredno nesebičnost 
in neustrašnost. Leta 1941 so 
ga prvič zaprli, vendar so ga 
izpustili, tedensko bi se moral 
javljati na žandarmeriji v Žalcu. 
Toda kmalu je sledila nova are
tacija in 11. aprila 1942 je bil v 
Mariboru ustreljen. Zapustil je 
poslovilno pismo ženi in trem 
sinovom. Kmalu zatem so areti
rali tudi njegovo ženo Doro, ki 
pa je 28. marca 1943 umrla v 
Auschwitzu.

sodnik za prekrške in javno 
tožilstvo hitreje reševala prijave. 
Najbolj učinkovita je namreč 
takojšnja kazen.

Veterinarski inšpektor ima 
zadnji čas veliko skrbi in dela z 
zatiranjem stekline, ki se je tudi] 
v naši'občini že nevarno razpas
la. Žal nekateri občani kljub 
vsem opozorilom ne spoštujejo 
odredbe o zatiranju stekline. Se 
vedno se potepuški psi brez 
nagobčnikov sprehajajo izven 
naselij in predstavljajo nepo
sredno nevarnost okužbe s stek
lino. Tudi mačke so lahko ne
varne. Ker je nevarnost, da se 
steklina prenese na ljudi (taki 
primeri so se že zgodili), so 
potrebne ostrejše mere, da bi 
steklino slednjič izkoreninili.

Poleg njegove priljubljenos 
med zabukovškimi radarji je 
znano tudi njegovo strokovno 
delo. Pri Goriški matici je na
daljeval delo dr. Justa Bučarja. 
Po dveh snopičih domačega 
zdravnika „Zdravje in bolezen v 
domači hiši” je dr. Potrata na
pisal še tri snopiče, leta 1933 
pa je dodal še snopič „Zdravje 
iz rastlin“ . Dr. Potrata je napi
sal še nekaj poljudnoznanstve
nih knjig in veliko strokovnih 
člankov v raznih revijah. Svojo 
socialno čut je izpovedal v knji
gi „Zdravje in bolezen v domači 
hiši“ , kjer med ostalim pravi. 
„Omejil sem se v pričujočem 
zvezku na opis takozvanih so
cialnih ali ljudskih bolezni, ki 
so med ljudstvom najbolj razšir
jene in za razšiijenost katerih so 
v prvi vrsti odgovorne socialne' 
prilike dananšnjega civilizira
nega sveta. . . ”

Spomin na dr. Potrata je še 
danes živ med zabukovškimi 
rudarji, saj je bil delavski radar
ski zravnik, ki je vedno znal 
pomagati in priskočiti na po
m oč - jž

Naj na koncu zapišemo še to, da 
smo v spomin na tega ljudskega 
zdravnika pred leti v Žalcu po njem 
poimenovali zdravstveni dom. Obča
ne naše doline je prizadelo, ker ob 
obnovitvi pred letom table z njego
vim imenom in priimkom niso več 
namestili Prepričani so, da bodo 
odgovorni napako v kratkem popra 
viK Uredništvo

Kolektiv se zaveda, da no 
reba še naprej vlagati velike 
tapore, da bi tudi v drugem 
lolletju zadržali sedanje trende 
- izvozu in tako prispevali delež 
: izboljšanju naše zunanjetrgo- 
inske bilance.

Pri uvozu surovin ni pričako- 
ati premikov, pa tudi na doma- 
iem trgu surovin, k ijih  uporab- 
jajo, praktično ni. Zato si bodo 
irizadevali kar najbolje štediti 
n ravnati z obstoječimi zaloga- 
ni surovin ter hkrati iskati 
nožnosti boljše organizacije de- 
a, delovne discipline itd.

— povečevali bodo izvoz in 
se sploh trudili za to, da bo 
naše gospodarstvo kar najmanj 
občutilo dvig cen in življenjskih 
stroškov. Porast cen izvoznih 
materialov ne sme biti vzrok za 
spreminjanje cen navzgor.

Da bi še nadalje obratovali v 
treh izmenah, bo treba porabiti 
vse razpoložljive zaloge surovin. 
Med ostalimi nalogami v letoš 
njem programu omenjajo izvoz 
v Sovjetsko zvezo in pa ureditev] 
nove šivalnice z dnevno kapaci
teto 5000 vreč. Kar zadeva 
juto, gre v celoti za uvoženo

i t a *  ' . .
Pogled na proizvodnjo v TOZD Juta

Delavski, rudarski zdravnik



Člani Smučarskega druš
tva Braslovče imajo polne 
roke dela pri izgradnji nove 
70-metrske skakalnice. Pri
zadevni Braslovčam so si že 
zgradili dve manjši skakalni
ci — manjša je namenjena 
pionirjem, večja pa ostalim 
smučarjem, le-ti so prevlekli 
s plastiko, da ju  lahko 
uporabljajo vse leto. Dobro

G radijo novo
7 0 - m etrsko skakalnico

ki,” nam je v razgovoru dejal 
predsednik društva Ivo Han
žič. Rekel je še, da so teren 
za novo skakalnico nad 
Braslovčami začeli priprav
ljati že v letu 1972, zadnji 
čas pa so z deli že tako 
napredovali, da bo nova 
skakalnica v doglednem času 
nared.

Jože Oblak, predsednik 
gradbenega odbora: „Bras- 
lovčanom so v veliko pomoč 
pripadniki JLA celjske garni
zije — Nikofe Mitriča. Že 
nekajkrat so se udeležili 
delovne akcije, za kar smo 
jim zelo hvaležni. Zemljišče 
pa nam je podaril tukajšnji 
kmet Turnšek.”

Ivo Hanžič: „Na Štajer
skem doslej nismo imeli 
urejenega centra, na katerem 
bi se vzgajali in usposabljali 
pionirji za smučarske skoke. 
Naši dve plastični skakalnici 
privabljata skozi vse leto 
mladino iz raznih krajev 
Štajerske in tako se je pri 
nas razvil nekakšni smučar
ski center.”

Franc Kralj, tajnik druš
tva: Nova skakalnica nas bo 
stala okoli dva milijona 
dinarjev. Še sreča, da veliko 
postorimo z udarniškim de
lom, in da nam pri naši 
akciji zgledno pomagaj voja
ki Nikole Mitriča iz celjske 
garnizije. Lahko pa bi več 
pom akli naši mladinci, saj 
je skakalnica namenjena 
predvsem mladim.”

LT.

Ivo Hanžič

sta obiskani in lahko bi 
zapisali, da nad Braslovčam 
nastaja smučarski center za 
širše območje Štajerske.

Nova, 70-metrska skakal
nica bo nov korak na razvoj
ni poti braslovškega smučar
skega centra. „Uspeh naših 
akcij pripisujemo ne le na
šim članom društva (med 80 
člani je 35 akkivnih skakal
cev), marveč dobremu sode
lovanju s krajevno skup
nostjo ter ostalimi dejavni-

Žalski invalidi na 
Avstrijskem Koroškem

Bilo je oblačno jutro, ko smo 
se zbrali sredi septembra pred 
staro šolo v Žalcu z namenom, 
da gremo obiskat rojake na 
Koroško. Kljub slabemu vreme
nu je bilo vzdušje zelo dobro. 
Potovali smo skozi Velenje, 
preko mejnega prehoda Vič in 
nato najprej skoziLabot, Veliko
vec, Mostič (Brueckl) na Gos
posvetsko polje. Kar iz avto
busa smo si ogledali gradič 
Ostrovice, ki je bil zgrajen v 16. 
stoletju in je služil kot utrdba 
proti Turkom. Ime je dobil grad 
po ojstrvah, to so stojala za 
sušenje sena in so značilna za 
Koroško. Najprej smo se ustavi
li pri Knežjem kamnu, ki je 
velikega pomena za zgodovino 
Slovencev. Malo naprej je Gos
pa sveta s cerkvijo z istim 
imenom. Cerkev so zgradili v 8. 
stol. v romanskem stilu, v 15. 
stol. pa so jo obnovili in 
dogradili v gotskem stilu. V 
cerkvi je dosti reliefov iz antike, 
pa tudi kasnejših obdobij, med 
katerimi je tudi relief rimske 
volkulje z Romom in Remom. 
V tej cerkvi je tudi grobnica Sv. 
Modesta, prvega slovenskega 
škofa. Obiskali smo tudi Krnski 
grad, sedež prvih slovenskih

Usm erjeno izobraževanje 
za kovinarstvo 
in km etijstvo

LIKOVNI AMATERJI V SAVINOVFM SALONU -  Od 3. do 13. 
oktobra je bila v Savinovem salonu v Žalcu odprta razstava 
likovnih amaterjev. Svoja dela so razstavili: Srečko Bajda, Goja 
Jesič, Nande Lesjak, Aco Markovič, Jure Ocvirk, Stane Petrovič, 
Bogdan Potnik, Veronika Svetina, Ernest Šeler, Franc Šuler, 
Roman Zelič in Vlado Novak.

Pokrovitelj razstave je bila Občinska zveza kulturno prosvetnih 
organizacij občine Žalec. TT

V javni razpravi je osnutek 
temeljev plana srednjeročnega 
razvoja usmerjenega izobraže
vanja, v katero smo se aktivno 
vključili tudi v naši občini. S 
tem se nadaljujejo prizadevanja 
združenega dela, skupščine in 
družbenopolitičnih organizacij 
ter izobraževalne skupnosti za 
uvedbo usmerjenega izobraže
vanja v Žalcu. Žnano je, da smo 
doslej bili manj uspešni, pred
vsem zaradi regijske neusklajev- 
nosti, zaprtosti matičnih šol in 
neupoštevanja potreb in intere
sov združenega dela v posebnih

Nenehna skrb za sočloveka

knezov. Od tod smo nadaljevali 
pot v Celovec, kjer smo si 
ogledali Slovensko gimnazijo, 
Rotovž, sedež deželne Made, 
zgradbo gledališča in spomenik 
Mariji Tereziji. Mimo Žihpol 
smo se odpravili preko čudovi
tih pašnikov Roške doline v 
Borovlje, ki slovijo po svoji 
domači obrti — puškarstvu. 
Obiskali smo tudi Sele, drugo 
slovensko najvišjo vas, kjer so 
nas sprejeli prijazni domačini, 
povsod pa smo lahko opazili 
dvojezične napise, najprej slo
venske, nato nemške. Obiskali 
smo tudi spomenik na Robežu, 
ki so ga postavili v spomin na 
prvo partizansko zmago na 
Koroškem, vendar so ga „nez
nanci” leta 1973 razstrelili, leta 
1976 pa so ga domačini obnovi
li.

Pot smo nadaljevali mimo 
Miklavčevega, Podjune, Žovne- 
ka na Koroškem V Pliberk, kjer 
sta obrata naših tovarn Topra in 
Elana, nakar smo se vračali 
mimo Labota, skozi mejni pre
hod proti Slovenj Gradcu in 
naprej proti Hudi luknji in 
Velenju. Bil je prijeten izlet, 
kakršnih si žalski invalidi še 
želimo. ČRT

Na zadnji seji izvršnega odbo
ra občinske organizacije RKS v 
Žalcu so ocenili dosedanje delo, 
hkrati pa so se dogovorili za 
akcije in naloge, ki jih bodo 
izvedli še do konca letošnjega 
leta. Na uspešnost njihovega 
dela kaže vsekakor tudi to, da 
so organizirali že enajst tečajev 
prve medicinske pomoči za 
laike in sicer za voznike motor
nih vozil ter pripadnike civilne 
zaščite. Tečaje in izpite je 
opravilo kar 236 občanov.

Na področju prostovoljnega 
krvodajalstva pa je občinski 
odbor s pomočjo krajevnih 
organizacij RK organiziral šest 
krvodajalskih akcij, katerim se 
je odzvalo skoraj 800 krvodajal
cev. Darovanje krvi je odraz 
solidarnosti in humanosti obča
nov do sočloveka, ki je v hudi 
stiski, hkrati pa je to tudi ena 
najbolj konkretnih pomoči 
zdravstveni službi, ki bdi in 
strokovno skrbi za zdravje ljudi.

Občinski odbor RKS je ob 
sodelovanju krajevnih organiza
cij RK organiziral zbiralno 
akcijo rabljenih oblačil, obutve 
in perila na Polzeli, v Preboldu, 
Petrovčah in v Žalcu, kjer so 
občani darovali več kot 3000 
kilogramov različnih stvari. V 
bodoče bodo o akcijo razširili 
tudi na ostale krajevne organi
zacije RK. Zbrane stvari pa

KAKO SMO 
PRESKRBLJENI 

S KURJAVO
Kurilnega olja je dovolj, še 

vedno pa primanjkuje premoga 
in drv. Prihajajo hladni dnevi, 
ko bo treba ogrevati stanovanja, 
da nas ne bo zeblo. V Savinj
skem občanu smo že poročali, 
kako je bilo s ponudbo premo
ga in drv na pragu jeseni. 
Ugotavljali smo, da je Savinjski 
magazin Žalec, ki v gla nem 
oskrbuje potrošnike v naši ob
čini s premogom, pravočasno 
naročil potrebne količine pre
moga, žal pa ni izgedov, da bi 
rudniki spričo velikih potreb, 
poslali naročilo v celoti.

Stanje na trgu se je sicer 
zadnji čas nekoliko umirilo, 
vendar potrošniki še vedno 
močno povprašujejo po premo
gu. Za premog je treba čakati v 
vrsti. V Žalcu ga delijo po tri 
tone, na podeželju, kjer se 
potrošniki lažje preskrbijo z 
drvmi, pa nekaj manj. Savinjski 
magazin ima mesečno zagotov
ljenih po 1700 ton premoga, od 
tega je 1500 ton velenjskega, 
200 ton pa iz Zagorja.
Se težje kot s premogom pa je z 
drvmi. Vzrok bo v tem, ker 
tovarne iveric sproti pokupijo 
vse zaloge lesa, tudi tistega, ki 
so ga gozdni posestniki vsako 
pond ad namenili za drva.

Za kurilno olje zadnji čas ni 
problem. Petrol ga sicer deli po 
50 litrov, vendar pa v črpalki v 
Žalcu pravijo, da ni večjega 
povpraševanja. Hin se v glav
nem tudi dobi, tako, da ni večje 
bojazni, da bi ljudi zeblo. Drži 
pa, da bo ogrevanje dražje, kot 
prejšnjo zimo.

občinski odbor RK posreduje 
preko socialne službe službe ali 
pa tudi samostojno občanom, 
ki so takšne pomoči potrebni.

V Tednu RK je občinski 
odbor nabavil več vzgojnega in 
propagandnega materiala za 
mlade člane in mladino RK na 
osnovnih šolah za njihovo de
javnost pri vzgoji in oblikovanju 
mladih v socialno zdravstvenem 
in humanem odnosu do soljudi. 
Preko mladih članov RK na 
osnovnih šolah pa so organizira
li tudi zbiralno akcijo starega 
papirja, v prihodnje pa računa-

Zgodba o  
pasji h išici

Najbrž naslov ni pravšnji; 
bralec bo že izluščil svoje in 
ohranil mnenje o pravični 
razdelitvi življenjskega pro
stora.

Takole je na stvari: Imam 
prijatelja, k i je učitelj. Pove
dal mi je, kako so ga starši 
razposajenega in nič kaj 
preveč brihtnega Bojčija va
bili na dom, mu stregli z 
jedačo in pijačo, mu razka
zali vseh trinajst prostorov 
in prostorčkov, garaže, klet 
in bife, vse najmodernejše 
naprave za zapiranje in odpi
ranje; in še pasjo hišico so 
mu pokazali Moj preveč 
zindiliziran kolega je mislil, 
da je to pač nekakšna 
pravljična hišica. Pa ga je 
gospodar ob začudenju hitro 
popravil: Kolega, tu di živali 
rabijo prostost! To je stano
vanje mojega pristnega nem
škega volčjaka! Se spoznate 
na policijske pse? Najbrž 
ne Žival mora imeti pros
tost, veliko prostosti!

Tako prostost smo videli 
tudi v vikendu v Zgornji 
Savinjski dolini: 4 velike 
sobe, jedilnica, klet, dve 
garaži. Nekaj podobnega bli
zu Kopra: tri velike sobe, 
jedilnica, sprejemnica, dve 
kleti, tri garaže In se varčna 
gospodinja pohvali: Nekaj 
takega bi si lahko vsakdo v 
naši družbi privoščil; ljudje 
ne znajo varčevati!

Zgolj slučaj je nanesel, je 
povedal tovariš Potrpič, da 
sem zašel v zatohlo sobico 4 
X  4. Kratek pogovor in 
problem je na dlani: šest 
oseb, dva zaposlena v druž
benem sektorju, štirje otro
ci, dva šoloobvezna.

-  Saj prosimo, pišemo 
prošnje, moledujemo, pre
klinjamo, molimo, jih pošil
jamo v p m, pa nič. 
Naslednje leto dobimo malo 
stanovanje v bloku ki ga še 
ne zidajo.

Jaz mislim: nemški vol
čjak ima prostor 7x7, šest 
naših občanov pa uokvirjen 
provizorij 4 x  4; pa naj kdo 
reče, da zgodba o pasji hišici 
ni resnična? ! - dk-

jo, da bodo takšne akcije 
izpeljali kar štirikrat letno.

Vso pozornost pa bodo v 
prihodnje posvetili sodelovanju 
s krajevnimi organizacijami RK, 
štabom za civilno zaščito in z 
drugimi organizacijami ter pri
pravam na akcijo Nn NP. Veliko 
dela jih še čaka na področju 
prve pomoči v tej akciji, kjer 
morajo usposobiti občane za 
nego bolnikov in ranjencev, 
organizirati morajo socialne eki
pe, pripraviti pa morajo tudi 
vrsto zdravstveno vzgojnih in 
socialnih predavanj za nerazpo
rejeno prebivalstvo v krajevnih 
skupnostih. Pri vseh teh akcijah 
bo potrebno esno sodelovanje 
z vsemi samoupravnimi interes
nimi skupnostmi, ki so zaintere
sirane za kar največjo skrb in 
varnost naših občanov tudi iz 
zdravstvenega in socialnega vidi
ka, družbene samozaščite, kot 
tudi večje obveščenosti naših 
delovnih ljudi in občanov v 
konkretni akciji v primeru hu
dih elementarnih in drugih 
katastrof, ki nas lahko doletijo

j. Če h o v !
ijo.
IN

izobraževalnih skupnostih. Zato 
so v skladu z že sprejetimi 
stališči zborov občinske skup
ščine in družbeno političnih 
organizacij ustrezni organi spre
jeli program aktivnosti. Sprejeta 
so bila tudi stališča, da se v 
občini zavzamemo za izobraže
vanje kovinarjev in kmetijcev. 
Izobraževanje’kovinarjev naj bi 
potekalo v samostojni izobraže
valni enoti, ki bi bila povezana s 
Tehniškim šolskim centrom 
Celje. Za kmetijsko izobraže
vanje pa se zavzemamo, da se 
KŠC Celje v celoti prestavi v 
Žalec, kjer bodo v celoti 
zagotovljeni vsi pogoji za izo
braževanje. Potrebe SOZD-a 
Hmezad, zagotovljeni pogoji, 
tako učni kot izvajanje delovne 
prakse, doslej največji interes 
mladine iz naše občine, potrjuje 
opravičenost kmetijskega izo
braževanja v Žalcu. — Skrb za 
kadre — je jasno zapisano, tako 
v resoluciji o nadaljnjem razvo
ju agroživilstva, kot v temeljih 
srednjeročnega plana razvoja 
občine. Tako bi stavba, na
menjena za usmerjeno izobraže
vanje, bila v celoti zasedena s 
tem, da bi v njej imela prostore 
tudi Delavska univerza. Nujno 
pa bo organizacijsko povezati 
tudi delavsko univerzo z rednim 
usmerjenim izobraževanjem, 
kar je tudi v skladu z novo 
sprejetim zakonom. V prvi vrsti 
pa si bomo prizadevali, da 
uskladimo programe rednega 
izobraževanja s programi izo
braževanja ob delu. V sprejetih 
stališčih smo se zavzeli, da je 
nujno predvidene investicije za 
izgradnjo objektov temeljito 
preveriti in jih uskladiti z 
možnostmi združenega dela. 
Jasno je, da so nekatere zahteve 
nerealne in jih ne bo mogoče 
uresničiti v naslednjem srednje
ročnem obdobju.

JANEZ KROFLIČ

Polzela je dobila^ 
likovno razstavišče

Na Polzeli so odprli likovno 
razstavišče hkrati z razstavo 
rojakinje Darinke Pavletič—Lo- 
renčakove. Predsednik DPD 
Svobode Polzela Stanko Novak 
je o tej novi pridobitvi dejal, da 
se je s temi prostori uresničila 
dolgoletna želja kulturnih de
lavcev na Polzeli. Pdzelani so 
sicer pred leti zgradili dom 
Svobode, vendar so se potrebe 
med tem tako povečale, da 
postajajo prostori premajhni za 
vse dejavnosti. Idejo o Komendi 
kot likovnem razstavišču je dal 
že pokojni Niko Pavletič, oče 
Darinke Pavletič— Lorenčakove. 
Za ureditev razstavišča so bila 
potrebna nekatera obnovitvena 
dela. Prvo razstavo slikarke 
Darinke Pavletič-Lorenčakove 
si je ogledalo več sto obiskoval
cev.

O najnovejši pridobitvi v 
gradu Komenda nam je napisala 
pismo tudi učenka OS. Polzela 
Nevenka Jelen, ki ga objavljamo 
v skrajšani obliki. „Tovarišica 
nas je pričakovala v plašču in z 
dežnikom v roki. „Pripravite se.

gremo na razstavo," je rekla in 
že smo zdrveli v garderobo, se 
oblekli in obuli ter stekli pred 
šdo. Odšli smo v graščino 
Komenda, kjer smo si ogledali 
razstavo akademske slikarke 
Darinke Pavletič—Lorenčak.
Ko smo stopili v praznično 
razsvetljen prostor, se nam je 
zdelo, da razstavljene slike 
nekako poživljajo sivino neba. 
Ogledali smo si vse slike. Enotni 
smo si bili, da sodi med najlepša 
slikarkina dela slikarkin trojni 
avtoportret, v katerem se naj
prej predstavlja kot deklica, 
nato kot dekle in nazadnje kot 
zrela ženska. Iz razstave smo 
odšli polni novih spoznanj in 
odkritij. Ljubezen do čiste, 
neokrnjene narave je posebna 
odlika slikarke Darinke Pa\le- 
tič—Lorenčak. Zato jo tudi 
občudujemo.”

Povedala bi še, da nov likovni 
salon pomeni za krajane Polzele 
veliko pridobitev, saj se s tem 
odpirajo nove možnosti za 
organiziranje likovnih, pa tudi 
drugih razstav.”

Z ovoritve razstave v gradu Komenda



SAVINJSKI OBČAN 1 1

Kakšni programi 
SIS  do 1985

Občinske samoupravne 
interesne skupnosti so po
slale v javno razpravo 
osnutke samoupravnih spo
razumov o temeljih planov 
občinskih SIS za družbene 
dejavnosti za obdobje 1981 
— 1985. Osnutki bodo v raz
pravi do 24. oktobra, tako, 
da bodo lahko vsi udeleženci 
svobodne menjave dela dali 
v javni razpravi na 
obljavljene osnutke pripom
be in predloge.

Ponuđeni programi so pri
pravljeni na predpostavki, ki 
je veljala v času priprav in 
sicer, da bo rast družbenega! 
proizvoda v naslednjem 
planskem obdobju v občini 
Žalec dosegel približno 6 %, 
vse cene v programih pa so 
preračunane na realno rast 
4,2 %.

Poprečna stopnja rasti' 
sredstev po osnutkih samo
upravnih sporazumov v letih 
od 1981 — 1985 znaša za 
občinske samoupravne inte
resne skupnosti družbenih 
dejavnosti od 2,1 do 7,6. 
Nekatere interesne skup
nosti presegajo poprečno 
stopnjo rasti v občini zaradi 
razširitve dejavnosti, novih 
nalog ter investicij, ki so 
zajete v programih.

V presoji uporabnikov naj 
bo, koliko dohodka bodo 
lahko namenili posamezni 
interesni skupnosti in s tem 
določeni družbeni dejav
nosti. Gre za obseg in vse

bino programov, ne pa za 
ceno storitev, ki mora biti 
takšna, da zagotavlja izvajal
cem ob dobrem gospodar- 
jenju enak družbeno eko
nomski položaj kot uporab
nikom. Ob morebitnem pre
dlogu krčenja programa po
samezne interesne skupnosti 
bo potrebno krčiti tudi vse
bino, ne pa samo sredstva.

Posebno pozorno naj bi 
uporabniki presodili tiste de
le programov, ki se nanašajo 
na investicije. Že v osnutkih 
sporazumov so zaradi ome
jitve skupne porabe pro
grami investicij skrčeni, tako 
ne bo možno v celoti reali
zirati programa, ki je bil 
sprejet ob priliki referendu
ma, ampak bo del programa 
potrebno prenesti v nasled
nje srednjeročno obdobje. 
Poleg sredstev, planiranih z 
referendumskim progra
mom, bi se moralo celo 
51 % sredstev zbrati iz bruto 
osebnih dohodkov.

Glede na to, da še niso v 
celoti znane in razčiščene 
obveznosti za zajamčene, 
skupne in vcajemne progra
me v republiki, bodo ti os
nutki sporazumov doživeli v 
fazi usklajevanja še temeljite 
spremembe, prav tako pa 
bodo takrat odpravljene tudi 
formalne in vsebinske po
manjkljivosti, ki jih vsebuje
jo še nekateri osnutki spora
zumov.

Več prireditev v okviru 
165-letnice KIL Liboje

Že v eni prejšnjih številk 
Savinjskega občana smo obšir
neje poročali o 165-letnici ob
stoja in razvoja Keramične in
dustrije v Libojah, v tej števil
ki pa smo zapisali nekaj o prire
ditvah, ki so se zvrstile v Libo
jah-

Za začetek so izvedli obram
bni dan, na katerem so sodelo
vale številne gasilske desetine in 
enote civilne zaščite. Že zjutraj 
so izvedli letalski napad na Li
boje, med poznejšimi vajami pa 
so prikazali reševanje iz goreče
ga objekta s sodobnimi pripo
močki in gašenje požara s peno

Sledila je proslava 30-letnice 
delavskega1 samoupravljanja in 
izvolitve prvega delavskega sve
ta. Prireditev je bila v domu 
Svobode, le-ta je pripravila pes
ter kulturni program. Med pri
dobitvami bi omenili otvoritev 
nove sodobne tovarniške trgovi
ne, ki je hkrati tudi razstavni 
paviljon umetniških izdekov in 
unikatov iz keramike. Ob tej 
prilikf so zaslužnim članom ko
lektiva in družbenopolitičnim 
delavcem podelili državna odli
kovanja, priznanja in nagrade -  
slednje so prejeli delavci, ki so v 
tovarni nepretrgoma delali 30

SREČANJE
UPOKONECEV

Društvo upokojencev Griže je 
pred nedavnim poskrbelo za prijet
no srečanje v svojem domu. V 
zanimivem kulturnem programu je 
upokojencem zaigral Mladinski har
monikarski orkester iz Maribora,

nastopil pa je tudi znani kulturni 
delavec Stanko Razstresen iz Trsta. 
Srečanja so se udeležili tudi nekateri 
družbenopolitični delavci žalske ob
čine. Tovariš Raztresen se je hkrati 
zahvalil za topel sprejem, ki so ga 
tržaški upokojenci ob nedavnem 
obisku doživeli v Grižah. Srečanje je 
pomenilo za vse udeležence lepo 
kulturno doživetje, skratka, takih 
srečanj in nastopov si naši upoko
jenci še želijo.

F. JEŽOVNIK

TEKMOVANJE
KOVINARJEV

Na četrtem republiškem tek
movanju kovinarjev Slovenije 
(bilo je od 3. do 5. oktobra v 
Ljubljani) so sodelovali tudi 
kovinarji iz naše občine. V 
tekmovanju strugarjev je Rado 
Lukane iz Sip Šempeter s 
609,92 točkami zasedel osmo 
mesto. Strojni brusilec Henrik 
Zlobec iz Sipa pa je bil 
dvanajsti s 556,62 točkami. Na 
tekmovanju rezkalcev je bil 
Leon Metalen (Sip Šempeter) 
šesti in sicer je dosegel 642,5 
točk. Še uspešnejši pa je bil 
orodjar Anton Zupan (Sip Šem
peter), ki si je z 608,60 
točkami priboril četrto mesto. 
Omenimo naj še, da je na 
tekmovanju varilcev MAG bil 
21. Jože Možina iz Sip Šempe
ter, ki je dosegel 332 točk. Naj 
zapišemo še to, daje bilo četrto 
republiško tekmovanje kovinar
jev dobro organizirano, in da 
bodo najuspešnejši zastopali 
Slovenijo na 14. srečanju kovi
narjev Jugoslavije.
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TOMO DIACCI

AVTOMEHANIK
2 A L E C
Savinjska cesta 32 a

obvešča stranke, da opravlja poleg avtomehaničnih in 
avtoelektričnih del tudi preinontažo gum elektronsko balan
siranje gum.

V_____________________________ ______ ____ &

DRUGI NA SVETU — Pred kratkim je v TOZD Livarne Ferndita stekla proizvodnja kontinuirano 
vlečenih cevi na novi napravi. Z osvojitvijo takšne proizvodnjj se Ferralit uvršča med edine tovrstne 
proizvajalce na svetu, kar mu zagotavlja tudi uveljavitev na mednarodnem tržišču. Na sliki: Odlitki 
kontinuirano vlečenih cevi premera 300x240 mm.

TAKŠNEGA 
OBNAŠANJA  

SI NE ŽELIMO!

Na travnatem igrišču za mali 
nogomet so se nenapovedani 
zbrali mladinci iz Arje vasi in 
Velike Pirešice z namenom 
odigrati povratno prijateljsko 
tekmo. Ker niso poskrbeli za 
sodnika, se jim je ponudil eden 
bivših aktivnih nogometašev.

Komaj se je tekma dobro 
začela, že je prišlo do prerekan
ja, ker sodnik ni sodil po okusu 
posameznikov. Pred sodnikom 
se je znašel prehudo zagret 
igralec in mu zapretil, da se ga 
bo fizično lotil. Sledila je 
seveda izključitev, ki ni „preveč 
vzgojno vplivala” na ostale 
igralce.

Lahko bi zapisali, da jih pri 
izpadih ni motilo niti to, daje  
tekmo sodil človek, ki je kar za 
trideset let starejši od njih. 
Človek se sprašuje, zakaj vod
stva naših telesnokultumih 
organizacij dopuščajo takšno 
nešportno vedenje, namesto da 
bi zagotovile red in disciplino 
na naših igriščih.

R .R .

Pred obletnico Savinjske posojilnice
Ob nedavnih Taborskih 

dnevih v Žalcu so se le redki 
spomnili Savinjske posojilnice, 
ustanove, ki je nekaj manj kot 
pred sto leti bistveno vplivala 
na delo in življenje Savinjske 
doline. Ustanovili so jo isti 
rodoljubi, ki so podpisali vabilo 
za žalski tabor. Ustanovitvi so 
botrovali narodno gospodarski 
razlogi in sicer je bil namen 
Savinjske posojilnice zaščititi 
slovenskega kmeta in obrtnika 
pred izkoriščevalskimi Nemci, 
ki so tedaj neusmiljeno gospo
darili.

V drugi polovici 19. stoletja 
se je v Savinjski dolini pojavil 
hmelj kot tržna kultura. Kon
centracija pivovarniške industri
je, ki jo je omogočil kapitalis-

PREBOLDČANI 
BI RADI LOKALNO 

RADIJSKO  
POSTAJO

Ko so na zadnji seji skupščine 
krajevne skupnosti Prebold razprav
ljali o programskih nalogah krajevne: 
skupnosti v naslednjem srednje
ročnem obdobju, so opozorili tudi 
na nekatere tekoče naloge, kot so:' 
preskrba z živili, odpiralni čas trgo
vin s tehničnim blagom, pa tudi o 
lokalni radijski postaji v Preboldu. 
Krajevna skupnost meni, daje pred
log dober, ter da je treba omogočiti 
ustanovitev lokalne radijske posta
je, saj bo s tem omogočeno boljše 
obveščanje krajanov. Imenovali so 
še nov potrošniški svet in novega 
predsednika vaškega sveta Marija 
Reke -  Jožeta Zupana.
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Trgovina — 
paviljon

Kolekkiv Keramične industri
je Liboje je v okviru prazno
vanja 165-letnice obstoja tovar
ne odprl novo trgovino pavil- 
jonskega tipa. V lepo urejenih 
prostorih je kupcem na voljo 
keramika iz njihovega proizvod-

tični družbeni sistem, je imela 
za posledico komercializacijo 
kmetijstva s hmeljarstvom. Te
mu se je na Slovenskem najbolj 
intenzivno prilagajala kmetijska 
proizvodnja v Savinjski dolini. 
Žalec je postal središče hmeljar- 
sko predovalnih obratov, sedež 
Hmeljarske zadruge in Hmeljar
skega društva. Ustanovitev Sa
vinjske posojilnice je bila pogo
jena s hmeljarstvom. To lahko 
podkrepimo z raznimi dejstvi: 
ustanovitelj posojilnice in hmel
jarske zadruge je bil predvsem 
Janez Hausenbichleriitd. Njemu 
in ostalim naprednim kmetoval
cem ni zadoščala Hmeljarska 
zadruga in skladišče hmelja, 
marveč so čutili potrebo po 
lastnem denarnem zavodu, zato 
so ga tudi ustanovili. Denarni 
zavod je deloval na principu 
zadružništva in je bil pravzaprav 
denarna zadruga. Član te zadru
ge je lahko postal vsak, ki je 
vplačal določen delež in si s 
tem pridobil pravico souprav
ljanja posojilnice, pa tudi ude
ležbe pri dobičku. Del dobička 
so odvajali za razne podpore 
društvom, šdam  in drugim.

Lahko bi zapisali, da je 
posojilnica opravičila svoj ob
stoj. Za majhne obresti je 
pomagala kmetu s posojili in 
tako v precejšnji meri pripo
mogla k razmahu hmeljarstva. 
Posojilnica je podpirala tudi 
razne investicije, kot na primer 
izgradnjo skladišča za hmelj

razstavni

nega programa, posebnost pa so 
razstavljeni unikati oblikovalcev 
in umetnikov, ki se udeležujejo 
simpozijev v KIL Liboje.

Zani
mivo je, da je tudi te izdelke 
možno kupiti.

leta 1902. Pomembno je tudi 
zapisati, da so v Savinjski 
posojilnici uporabljali od vsega 
začetka slovenščino kot uva dni 
jezik. Bila je tudi mecen različ
nim napredniih organizacijam. 
V Žalcu so med prvimi ustano
vili Sokol, ki ga je posojilnica 
podpirala. S svojimi prispevki je 
pomagala Slovenskemu aka
demskemu društvu Slovenija na 
Dunaju, prav tako pa tudi/

Planinsko društvo Zabukovi- 
ca so pred 30. leti ustanovili 
radarji. V letošnjem jubilejnem 
letu se je zvrstilo že več prire-1 
ditev, osrednja je bila pred krat

kim na postojanki Hom. Mladi
na je že v soboto organizirala 
Brigadirski dan. Člani so uredili 
okolico doma, mladi pa kreso
vanje. Na osrednjo prireditev je 
prišlo veliko ljudi. Za veselo 
razpoloženje je poskrbela godba 
na pihala Žabukovica, odprli pa’ 
so tudi manjšo razstavo Transe- 
verzalnih dnevnikov. Društvo 
ima da nes okoli 1500 članov in 
njegov vpliv se zrcali v vse bolji 
aktivnem delu sekcij po kolek1 
tivih-

Društvo ima zasluge tudi pri 
oživljanju tradicij NOV in v tej' 
smeri uspešno sodeluje z občin
skim in krajevnim odborom ZB 
Griže. Ker so društvo ustanovili 
in od vsega začetka usmerjali 
njegovo delo zabukovšld rudar
ji, so na svečani seji poudarili, 
da hkrati s 30-letnico delovanja 
društva praznujejo tudi ustano
vitev prvega delavskega sveta v 
ru dniku Žabukovica. Rafko

ZAHVALA  

Ob prerani izgubi

FRANCA
KOVAČA

se zahvaljujeva vsem, ki so 
ga v tako velikem številu 
pospremili na njegovi zadnji 
poti.
Iskrena zahvala tovarišici 
Zorki Godler, družini Čret
nik, DPD Svobodi Liboje, 
godbam na pihala, pevskim 
zborom, planincem, čebelar
jem in govornikom.
Hvala vsem, ki ste darovali 
cvetje, ki ga je pokojnik 
tako ljubil.

Štefka in Verica

obrtni šoli v Žalcu in še komu.
Lahko rečemo, da je Savinj

ska posojilnica pripomogla tudi 
k razvoju trgovine in industrije. 
Tako je tovarna Juteks v Žalcu 
zaživela ob finančni podpori 
posojilnice. Posojilnica je ne
dvomno opravljala pionirsko 
vlogo pri razvoju hranilništva v 
naši dolini. Tako je imel vsak 
večji kraj že pred zadnjo vojno 
po dve hranilnici.

Krošl je v imenu bivših radarjev 
podaril društvu relief, Id prika
zuje delo rudarjev, člani PD 
Polzela pa so jim podarili sliko. 
Društvo je ob tej priliki prejelo 
plaketo TKS Žalec. Sledil je 
kulturni program, v katerem so 
mladi prikazali razvoj planin
stva v Savinjski dolini in še 
posebej delovanje zabukovškega 
društva Proslava je izzvenela v 
prijetnem vzdušju.
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PIONIRJI V BITOLI

Od 26. do 29. oktobra bodo 
pionirji OŠ Ivan Farčnik -  Buč 
Vransko sodelovali na 5. sre
čanju Bratstva in enotnosti, na 
katerem bodo sodelovali pionir
ji iz Varaždina, Kraševca, Trav
nika, Cetinja, Bitole, Peča in 
Vranskega. Gre za že tradicio
nalno srečanje pobratenih šol in 
krajevnih skupnosti, na katerem 
vse šole pripravijo skupno raz
stavo likovnih del na temo 
„Tito — naš vzgojitelj” in kul
turni program. Udeleženci sre
čanja si bodo ogledali tudi dve 
organizaciji združenega dela, 
kulturne in zgodovinske zna
menitosti Bitole. Predstavniki 
krajevnih skupnosti bodo iz
menjali izkušnje pri razvoju kra
jevne samouprave.

Srečanje je izjemnega po
mena, saj gre za utrjevanje brat
stva in enotnosti, ki v teh sre
čanjih dobiva vedno trdnejše 
vezi.

JANEZ KROFLIČ

ZAHVALA

Krajevna organizacija RK 
Žalec se zahvaljuje za daro
vani znesek 900 dinarjev, 
katerega so poklonili v hu
mane namene namesto ven
ca za pokojnega tovariša 
Franca Cokana stanovalci 
Ulice talcev 5 iz Žalca.

Krajevna organizacija 
Rdečega križa Žalec

Pogled na novo trgovino KIL Liboje.

P D  Žabukovica slavi 
30- letnico



•Konec minulega meseca in v 
začetku oktobra so v naši 
občini zopet oživela športna 
igrišča. V današnji številki pri
našamo vesti o tekmovanjih 
ekip v raznih športnih panogah:

ROKOMET : Rokometaši Mi
nerve iz Griž, ki so izpadli iz II. 
zvezne lige, letos zopet nastopa
jo v slovenski ligi. Odigrali so že 
šest srečanj, od katerih so v 
treh zmagali, eno so odigrali 
neodločeno, dve pa so izgubili. 
Na lestvici so po šestem kolu 
trenutno na petem mestu.

Rokometašice Andraža pa so 
do sedaj odigrale štiri srečanja v 
vzhodni skupini druge republiš
ke rokometne lige. V dveh 
srečanjih so mlade rokometa
šice zmagale, v dveh pa so 
izgubile, vendar je to kljub 
temu uspeh za mlado ekipo.

Pred dnevi se je pričelo tudi 
tekmovanje v občinski ligi.

KOŠARKA: V medobčinski 
košarkarski ligi Celje nastopajo 
uspešno ekipe Garanta iz Polze
le, Prebolda in Šempetra. Prvi 
del je že končan. Tako so v 
skupini A košarkaši Žalca za
sedli tretje mesto, Prebold če
trto, Garant peto, Šempeter pa 
šesto mesto. Pri kadetih je 
Garant zasedel drugo mesto, 
Žalčani pa so bili tretji, skupno 
pa je nastopilo šest ekip. Pri 
kadetinjah pa je bila ekipa 
Žalca tretja, Garanta pa četrta.

NOGOMET: Iz naše očbine 
nastopa v območni nogometni 
ligi ekipa selekcije pod imenom 
Savinjska. Po sedmih odigranih 
srečanjih so na lestvici šesti. Do 
sedaj so igrali na stadionu v 
Žalcu, drugi del tekmovanja pa 
bodo odigrali na Vranskem, 
kjer so že uredili stadion. 
Uspešno pa nastopajo v ligi tudi 
kadeti Žalca in Vranskega, prav 
tako pa tudi pionirski ekipi.

ODBOJKA: Igralci Partizana 
Šempeter, ki so do sedaj uspeš
no nastopali v slovenski odboj
karski ligi, bodo sedaj tekmo
vali v II. zvezni ligi — vzhod. Na 
tekmovanje so se dobro priprav
ljali in odigrali več prijateljskih 
srečanj. Trener ekipe Janez 
Štorman pravi, da bo za ekipo 
velik uspeh obstenek v ligi.

KROS: Občinska zveza za 
telesno kulturo Žalec je organi
zirala v Preboldu občinsko 
prvenstvo v jesenskem krosu. V 
predtekmovanju se je krosa 
udeležilo 5200 udeležencev, v 
finalu pa jih je nastopilo 500. 
Tako so v posameznih kategori
jah zmagali: pri mlajših pionir
kah — letnik 1968 — Darinka 
Marčinko iz Prebolda, pri ml. 
pionirkah -  letnik 1967 -  pa 
Ivica Pevnik iz Polzele, pri 
mlajših pionirjih — letnik 68 — 
Aleš Jevšenak iz Žalca, pri ml. 
pionirjih — letnik 67 -  pa 
Damjan Rogi iz Griž. Starejše 
pionirke — letnik 66 — Liljana 
Vincekovič iz Prebolda, starejše 

ionirka — letnik 65 — pa Irena 
trožar iz Žalca. Pri starejših 

pionirjih — letnik 66 — Srečko 
Kokot iz Griž, pri mlajših 
mladincih Igor Turnšek iz SK 
Prebold, mlajših mladinkah 
Zvonka Leskovšek (Center Ža
lec), članicah Mojca Jeraj iz 
VVŽ Žalec in pri članih Marjan 
Piavčak iz Tabora. Najboljši 
bodo nastopili na krosu Dela v 
Radovljici.

ATLETIKA: Na atletskem 
stadionu v Žalcu sta bili pred 
kratkim kar dve večji tekmo
vanji. Na občinskem sindikal
nem prvenstvu je nastopilo 150 
tekmovalcev in tekmovalk iz 18 
organizacij združenega dela. Na
stopili so v petih športnih 
panogah. Na občinskem prven
stvu ŠŠD občine pa je nastopilo 
več kot 200 mladih iz vseh 
osnovnih šd  naše občine. Na
stopili pa so v osmih atletskih 
disciplinah. Doseženi so bili kar 
dobri rezultati.

SMUČARSKI SKOKI; Pri
zadevni člani Smučarskega 
društva v Braslovčah so pred 
dnevi pripravili republiško 
prvenstvo v skokih na skakalni
ci prevlečeni s plastično snovjo. 
Pri mlajših cicibanih je zmagal 
Krofel iz Jesenic, domačina 
Ažman in Ambrožič pa sta bila 
deveti in štirinajsti. Pri starejših 
cicibanih je zmagal Pušnik iz 
Velenja, domačini iz Braslovč 
pa so se uvrstili takole: Posedel 
je bil enajsti, Bogelj sedemnajsti 
in Hanžič dvajseti.

Odbojkarji Partizana Šempeter

MLADI GASILCI NA GRAŠKI GORI

Mladi gasilci naše občine so se v tekočem letu udeležili več 
tekmovanj z namenom nadaljnjega usposabljanja. Tako je bilo. 
dobro organizirano tekmovanje tudi na Graški gori, ki se ga je 
udeležilo 130 mlajših in starejših pionirjev. Najboljše ocenjene 
desetine so prejele pokale. V popoldanskem rekreacijskem 
tekmovanju so se tekmovalci pomerili v raznih športnih veščinah, 
kot so vlečenje vrvi, boj med dvema ognjema, skoki v vrečah, 
nogometu itd. Program so popestrili tudi člani gasilci.

Karel Jug je mladino seznanil o pomenu Graške gore med NOB. 
Pri tem so obudili spomine na boje, ki so se odvijali na tem 
območju. Za zaključek so se mladi poveselili, za vse pa sta bila 
preskrbljena prehrana in napitek. Mladi tekmovalci si želijo, da bi 
takšna srečanja bila večkrat.

F. ČRETNIK

TRIM KOLESARJENJE ~
„Vsi na kolo za zdravo telo“ je geslo trim kolesarjenja, ki ga 

bodo priredili v Vinski gori ta mesec. Organizitor akcije je TVD 
Partizan Vinska gora v sodelovanju s kulturno prosvetnim 
društvom tega kraja. Akcija kolesarjenja je v tem kraju že 
tradicionalna. V letošnjem letu si organizatorji prizadevajo, da bi 
pritegnili čim več krajanov vseh starosti. Med akcijo bodo 
poskrbeli za čim večjo varnost v prometu, zagotovili pa bodo tudi 
servisno službo in okrepčevalnice. Pripravili pa so tudi okoli 
šestdeset lepih nagrad, ki jih bodo podelili najstarejšim in 
naimlaišim udeležencem akcije ter najštevilnejši udeleženi družini.

I. VODUŠEK
PESTER NABORNI DAN

V žalski občini tudi letos napovedujejo nabore, ki bodo v začetku 
novembra. Mladi naborniki se bodo zbrali na nabornem mestu ter si še pred 
nabori ogledali razstavo pehotnega orožja in fotografij iz dela in življenja 
pripadnikov JLA. Po končanih naborih jim bodo v prostorih Centra za 
izobraževanje zavrteli več filmov z vojaško tematiko. Vsi naborniki bodo 
prejeli tudi značke.
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SK Žalec
pred
sezono

Program, ki si ga je zastavil 
upravni odbor kluba in je v 
javni obravnavi, ni samo stvar 
članstva, temveč gaje potrebno 
predstaviti širši javnosti. Pri
pomniti je, da je program zelo 
ambiciozen in izredno zahte
ven. Temelji namreč na pove
čanju članstva za cca 200%, 
kar pomeni najmanj 250 novih 
članov jz vrst mladine in 
organiziranega smučanja željnih 
občanov.

TENISAČI SKRBIJO ZA PODMLADEK — V teniški sekciji Partizana Žalec so po programu 
dela-za letošnje leto organizirali v mesecu septembru in prvih dneh oktobra teniška tečaja za 
začetnike. Prvi je bil za pionirje, drugi pa za rekreativce. Tečaja sta trajala po deset dni, 
udeležilo pa se ju je 20 pionirjev in 15 rekreativcev. Vodil ju je teniški trener Silvo Lakner..

Tečaja sta pripomogla k popularizaciji tenisa v Žalcu, saj so igrišča celodnevno zasedena od 
naj mlajših do najstarejših. Prav zaradi prezasedenosti igrišč se je Partizan Žalec odločil za 
izgradnjo dveh novih peščenih igrišč, ki sta tik pred izgradnjo. Le na ta način bo mogoče 
zadostiti velikim željam po igranju tenisa v Žalcu.

Požarna varnost je ena naj
pomembnejših nalog naše skup
nosti. Ogromna škoda, ki vsako 
leto nastaja zaradi požarov, 
močno ogroža celotno gospo
darsko, odraža pa se tudi v 
življenju vsakega posameznika. 
Tega se prav dobro zavedajo 
tudi člani industrijskega gasil
skega društva AERO TOZD 
Kemija Šempeter, ki že od 
ustanovitve delujejo v smislu 
požarne preventive in usposab
ljanju gasilskih enot v TOZD-u. 
Pred dnevi so predali namenu 
kombinirano gasilsko vozilo, ki 
predstavlja veliko pridobitev za 
delovno organizacijo kot tudi 
za celotno občino.

Slovesnosti ob predaji vozila 
se je udeležilo več kot 250 
gasilcev iz društev celotne obči
ne ter predstavniki občinskih 
gasilskih zvez iz Velenja in 
Domžal. Pozdravne besede je 
izrekel predsednik IGD TOZD 
Kemija Šempeter Ludvik Mik
lavc, o novi pridobitvi pa je 
spregovorila direktorica delovne

organizacije ing. Lela Podgor
nik. V imenu pokrovitelja Inte
resne skupnosti po afnega var
stva občine Žalec pa je sprego
voril Stane Rednak.

Novo vozilo je stalo dva in 
pol milijona dinarjev, sredstva

Vozilo je s svojimi kapacite
tami prahu, penila in vode 
vedno pripravljeno in na razpo
lago ob strokovno usposoblje
nem kadra, Id so ga v tem 
gasilskem društvu sami izurili. 
TEKST IN FOTO: T. TAVČAR

Dva stotisočaka
Ko se približaš, vzklikneš: 

Bunker! Kje pa! To sta dva 
rezervoarja vrh Jedert, vsak 
drži (merij sto tisoč litrov 
pitne vode. In bi kdo dejal:

Seveda, to je dala družba, to 
je zgrajeno na račun občin
skega samoprispevka. Ni res! 
Družba je res dala svoj delež, 
levji račun, sto in sto udar
niških ur pa so dali Jedrčani 
sami. Nič kolik o priimkov bi 
lahko našteli, ki so otirali 
žulje na kilometre razprede
ne vodovodne naprave. In 
teren? Skozi gozdna tla, 
sivo ilovico, kamen, močvir
je. Ljudje niso odnehali 
Kakor niso pred leti za

elektrovod, tako ne zdaj za 
vodo. Govoriti, pisati o 
ljudeh, ki so resnično največ 
prispevali, je težko. Sami 
pravijo: To je delo, ki se ne 
da izmeriti Ima pa pri 
lederti skoraj vsako gospo
dinjstvo pitno vodo. Zares je 
treba nekatere skupine pri 
lederti pohvaliti: Zagrizeni 
so delajo, vedo, da je tam 
njihov življenjski prostor, da 
je zdrava in pitna voda 
vredna več kot sto in sto 
milijonov v banki. Pa vprašaj 
vse Luskarje, vse Florjančiče 
in še druge Jedrčane, od
govorili bodo: Brez vode ni 
življenja, v slogi je moč!
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Vodstvo kluba pripravlja tra
dicionalni smučarski sejem, ki 
bo v drugi polovici novembra. 
Največjo skrb pa bo klub 
posvetU organizaciji smučarske
ga tedna. Tekaška sekcija ima v 
programu organizacijo teka po 
poteh Savinjske čete na Dob
ravljah.

V sezoni bodo pripravüi in 
organizirali več smučarskih te
čajev, pa tudi tekmovanj za 
člane kluba, kar bo še posebej 
privlačno, saj si sleherni smučar 
želi organiziranega smučanja ter 
merjenja znanja in moči.

V zvezi s tem je treba 
zapisati, da ima klub novo 
elektronsko napravo za merjen
je časa, ki jo upravlja posebna 
ekipa, na razpolago pa bo tudi 
vsem organizacijam združenega 
dela, ki bodo organizirale lastna 
smučarska tekmovanja.

Tako bo torej v okviru 
organizacije Smu čarskega kluba 
Žalec obüo možnosti za rekrea
cijo in tekmovanja na naših 
bližnjih smučiščih.

R. R -

Novo kombinirano gasilsko vozflo
zanj pa so prispevali poleg 
Interesne skupnosti požarnega 
varstva občine Žalec še Zavaro
valna skupnost Triglav, AERO 
TOZD Kemija Celje, AERO 
TOZD Grafika in AERÖ TOZD 
Kemija Šempeter.

MLADI V TERITORIALNI OBRAMBI

KOLESARJENJE JE ZDRAVO

Takšnega mnenja so bili vsi tisti, ki so se eno preteklih nedelj 
udeležUikolesarskega trimav organizaciji Smučarskega kluba Žalec. 
Ideja za takšen način suhega treninga se je porodUa v upravi kluba, 
ki je želela svojim članom pokazati možnost pridobivanja kondicije 
za spust po belih poljanah.

Trim akcije se je udeležilo veliko mladih, pa tudi odraslih 
občanov, ki so uživali ob krepitvi svojih mišic, številni med njimi so 
predlagali, da bi takšne akcije organizirali kar vsako nedeljo.

R. R.
IZLET V KUMROVEC

Malo je društev, ki bi bÜa tako razgibana in bi stalno skrbela za 
dobro počutje svojih članov, kot je Društvo invalidskih 
upokojencev Žalec. Društvo prireja številne izlete, večdnevna 
letovanja, pa tudi razna tekmovanja. Pred nedavnim so organizirali 
izlet v Kumrovec, ogledali pa so si tudi nekatere drage kraje. V 
Bistrici ob Sotli so si ogledali spomenik Marije Broz -  matere 
tovariša Tita. Pot jih je vodila mimo Trebč, Bistrice ob Sotli itd. 
Obiskali so najstarejšo, znano lekarno v Evropi, v Olimlju. Nazaj 
grede so si ogledali še Ptujski muzej in tako sklenili svoj izlet 
prijetno razpoloženi z željo, da bi take izlete še prirejali. ^  ^

RIBICI -  UPOKOJENCI TEKMOVALI
Pred kratkim so invalidski upokojenci priredili v ribniku Preserje 

meddruštveno ribiško tekmovanje. Udeležili so se ga ribiči iz 
Dravograda, Velenja, Laškega in Žalca. Med 16. ribiči je dosegel 
najvišje število točk Peter Turnšek iz Žalca, Jože Turnšek iz Žalca 
pa je bil dragi. Tretje mesto je pripadlo Martinu Pliberšku iz 
Velenja. Tekmovanje je bilo hkrati prisrčno srečanje invalidov, ki 
so izrazili željo, da se na podobnih srečanjih še večkrat dobijo.

M. V. Griže

Mladi v Preboldu množično sodelujejo v teritorialni obrambi. 
Samo v zadnjem času se je prijavilo za delovanje v teritorialni 
obrambi preko 70 mladih. Po tem sodeč bodo v celoti uresničene 
naloge glede sprejema novih prostovoljcev. Mladince bodo sprejeli 
kot prostovoljce, pripadnike TO, ob dnevu JLA. Še pred tem se 
bodo lahko usposabljali. Na rob naj zapišemo, da sodi občina Žalec 
med tiste slovenske občine, ki šo na tem področju storile največ.
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GASILSKO TEKMOVANJE 
V NAŠI OBČINI

Pred kratkim je občinska gasilska zveza Žalec na Polzeli v okvira 
krajevnega praznika priredila občinsko gasilsko tekmovanje članov 
in članic. Tekmovalo je 470 gasilcev in gasilk.

Med industrijskimi gasilskimi društvi so bili najuspešnejši člani in 
članice Tovarne nogavic Polzela; ki so osvojili prvo mesto. Med 
ostalimi društvi je pri tekmovanju članic zmagala desetina GD 
Kaplja vas, pri članih pa desetina GD Braslovče.

Na rob lahko zapišemo, da je bilo tekmovanje dobro 
organizirano.

T. T. ,

DRAVOGRAJSKI UPOKOJENCI 
PRI NAS NA OBISKU

Pred nedavnim je skupina članov invalidskih upokojencev iz 
Dravograda obiskala društvo invalidskih upokojencev v Žalcu. 
Goste je v prostorih Name pozdravil predsednik Občinske 
konference SZDL Ivo Robič, v imenu društva pa jih je sprejel 
Franc Lužnik. Nato so Dravograjčani odpotovali v Šempeter, kjer 
so si ogledali rimsko nekropolo, nato pä še jamo Pekel. Ko so se 
pred skulpturo Hmeljarja v Žalcu poslovili, so povabili žalske 
invalidske upokojence na podoben izlet v Dravograd.

M. V. Griže

GASILCI SE USPOSABLJAJO
V tekstilni tovarni Prebold že več let nazaj posvečajo veliko skrb 

samozaščitni dejavnosti. Pri tem so zlasti uspešni gasilci, ki imajo 
že dolgoletno tradicijo. V vseh obratih delujejo gasilske trojke, ki 
so usposobljene za preprečevanje in gašenje požarov. V tovarni 
delujejo tudi gasilske desetine, ki znajo opravljati z gasilskim 
orodjem.
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